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G L A S I L O  D E L A V C E V  D E L O V N E  O R G A N I Z A C I J E  Ž E L E Z A R N E  Š T O R E

V NAŠEM KOLEKTIVU SI 
VSI ŽELIMO BOLJŠI 
JUTRI

Preteklo leto bo ostalo zapisano v podzavesti vseh nas delav
cev Železarne Š tore ko t eno najtežjih v povojnem  obdobju  delov
nega kolektiva.

V tragični nesreči sm o zgubili 5 delovnih in zvestih sodelav
cev. Pod globokim  vtisom  nesreče  in  težo posledic sm o ob m oralni 
in  m ateria ln i podpori so lidarnih  delovnih organizacij Slovenskih 
železarn, organizacij, š katerim i sodelujem o, Tem eljne banke Celje 
in Zavarovalne skupnosti Triglav Celje uspeli obnoviti poškodova
no  napravo. V zadnjih 9 m esecih le ta  sm o povečaliiiz ično p ro d u k 
tivnost za 1,2 °/o, če izvzamem o proizvodnjo jekla, ki je  po tekala 5 
m esecev do san iran ja un ičene naprave za kontinu irano  vlivanje 
jek la n a  nivoju 60 % plan iran ih  in v p retek losti že doseženih koli
čin.

Ciljev, ki sm o si jih  zastavili v G ospodarskem  načrtu  za leto 
1987, v p retežn i m eri nism o dosegli.

Poleg izpada fizičnega obsega proizvodnje jek la zaradi nesre
če in proizvodnje surovega železa, je  bilo še vedno preveč subjek
tivnih razlogov, in sicer:

-  n ihanje kvalitete proizvodov v jeklarni, livarni valjev in m e
ta lurške litine te r  v livarni stro jne litine,

w; -  zakasnelo aktiviranje novih tehnologij v jek larn i n a  novi 
»konti napravi« in  v livarni stro jne litine na avtom atski form arski 
liniji,

-  p repočasno  prilagajanje režijskih služb v delovnih skupnos
tih  in v TOZD n a  nove pogoje gospodarjenja ob uveljavitvi novega 
obračunskega sistem a in  ob izredno visoki inflaciji,

Uspešnejši sm o bili p ri osvajanju novih proizvodov predvsem  
na področju  inženiringa, p rav  tako so se intenzivneje k o t v p re tek 
lih obdobjih  delavci Železarne Š tore vključevali v proces dodatne
ga izobraževanja tako ob delu  kot iz dela.

Uspešno sm o se vključili v zunanjetrgovinsko menjavo, saj p r
vič zaključujem o leto ko t »aktivci«. Izvozili sm o za več kot 22 m i
lijonov $ naših proizvodov, uvozili pa le za ca. 19 milijonov $. S tem  
sm o si zagotovili nem oteno  oskrbo  z reprom aterialom , rezervnim i 
deli in zagotovili stalno tržišče, tako d a  sm o manj odvisni od m o
tenj, ki nastajajo znotraj jugoslovanskega prostora.

O sebni dohodki in d ružbeni s tandard  niso bili n a  nivoju vseh 
naših predvidevanj in  zm ožnosti, am pak  sm o jih  m orali v II. pollet
ju  podreja ti adm inistrativnim  opredelitvam  zveznih organov.

Poslovno leto bo Železarna Š tore zaključila z izgubo. Razloga 
za izgubo sta  izključno dva, in sicer:

1. izpad čistega dohodka v višini 3,2 m ilijarde din zaradi nes
reče in

2. izpad čistega dohodka v višini 2,8 m ilijarde d in  zaradi dis
p arite te  cen jek la v prvih  10 m esecih  letošnjega leta. (cene črne 
m etalurgije so v SFRJ zaostajale za 24 % za rastjo  cen industrijsk ih  
proizvodov).

Pokrivanje izgube predvidevam o znotraj naše delovne organi
zacije v skladu z veljavnimi zakonskim i predpisi.

KAKO V LETO 1988
V izhodiščih plana, ki upoštevajo naš srednjeročni program  

1986-90 in kalkulacije glede n a  do sedaj znane zakonske sprem em 
be v gospodarskem  sistemu, sm o si postavili jasne cilje. Te bi strn il 
v naslednje opredelitve:

-  delati bolje in  kvalitetno
doseči poslovni rezultat nad  poprečjem  panoge,

J i-  doseči adekvatni nivo osebnih  dohodkov iznad povprečnih 
osebnih  dohodkov v gospodarstvu SR Slovenije

-  obdržati nivo zunanjetrgovinske m enjave n a  nivoju doseže
nega v letu  1987

-  investirati v okviru finančnih zmožnosti.
Pred nam i je  leto, polno neznank, pogoji gospodarjenja p a  so 

kljub spreje tem u p rogram u ukrepov  in  aktivnosti za znižanje in
flacije te r  stabilizacije gospodarstva in sprejetju  in terventn ih  uk
repov Zveznega izvršnega sveta, slabo opredeljeni te r  odpirajo vr
sto dilem  in problem ov.

Razvoj in ne le golo preživetje pa bo m ožno le ob povečani sto
rilnosti in neoporečn i kvaliteti izdelkov, varnem  delu, skrbnem  
gospodarjenju  z napravam i in  ob odgovornem  obračanju  denarja.

P repričan  sem, d a  se tega zavedam o vsi v našem  kolektivu in 
da si vsi želimo boljši jutri.

P redsednik  poslovodnega odbora 
SREČKO SENČIC, dipl. ing.

Srečno, zdravo in uspešno novo leto vsem 
delavcem in upokojencem Železarne Store 
in njihovim družinskim članom želijo

KOLEKTIVNI POSLOVODNI ODBOR 
SAMOUPRAVNI ORGANI 
DRUŽBENOPOLITIČNE 
ORGANIZACIJE IN DRUŠTVA



Jeklarna 
ob koncu leta

Kot je znano, je  proizvodnja v TOZD Jek larna  bila m otena do konca 
m eseca avgusta 1987, posebej v času obnove konti naprave I.

P ostopno izboljševanje pogojev za proizvodnjo se je  odražalo n a  več
ji in kvalitetnejši proizvodnji, k i je  v m esecu novem bru  dosežena v višini 
13.011 ton.

Iz podatkov o dnevni in  skupn i proizvodnji v I. polletju  in po  posa
m eznih m esecih II. polletja 1987 te r  neka te re  specifične porabe, ki so od 
visne od gibanja proizvodnje in  im ajo m očan vpliv n a  stroške poslovanja, 
se vidi n ap red ek  v jeklarni.

Prav tako se lepo vidi, da s padanjem  zastojev narašča proizvodnja in 
p ad a  specifična po rab a  energije te r  surovin, katerih  po rab a  je  odvisna 
od načina obratovanja in  s tru k tu re  proizvodnje.

O cenjujem o, d a  bo  decem brska proizvodnja ravno  tako uspešna, kot 
je  b ila v m esecu novem bru, te r  d a  bo  skupna proizvodnja v le tu  1987 do
sežena v višini 125.500 ton, k a r  je  za 3 % manj, k o t je  b ila  dosežena v letu  
1986.

V m esecu decem bru  naj b i odpravili zadnje pom anjkljivosti n a  KN 
II in s tem  ustvarili pogoje za zaprto  odlivanje te r  testiran je naprave p ri 
odlivanju form atov kvadra ta  180 in 220 mm. Testirane naprave, dokazo
vanje m etaluršk ih  garancij in  prevzem  naprave naj bi opravili v m esecu 
jan u arju  1988. S tem  bi bila zaokrožena investicijska dela I. faze in kon
čano poizkusno obratovanje KN II. Ob ohran jan ju  doseženega nivoja 
kondicij proizvodnih naprav  in  ustvarjan ju  vseh pogojev za njihovo n e
m oteno  obratovanje pričakujem o izpolnjevanje m esečnih p lanskih  ob
veznosti v le tu  1988. Dela n a  ojačitvi žerjavnih prog, ki se p lanirajo  v za
dnjem  kvartalu  le ta  1988, bodo  povzročila zastoj v proizvodnji za okoli 4 
tedne. Za ta  poseg se bo  po treb n o  tem eljito pripraviti, tako s stran i Že
lezarne kot tudi zunanji izvajalec del, ki še ni znan. Ravno tako bom o pripravili, 
v sodelovanju s TOZD-oma Vzdrževanje in Energetika te r  DSSS -S 
sek torjem  RRI, p rogram e obnovitveno-vzdrževalnih del, ki bi jih  izvedli 
v času  m irovanja proizvodnje. K onkretno gre za obnovitev in  povečanje 
kapacitet odpraševalne naprave, zam enjavo cilindrov in  elem entov regu
lacije e lek trod  n a  EOP I in  o b n o v o ^  ojačitev tem eljev po tisne naprave 
n a  konti naprav i II. Poleg tega bo  p o treb n o  opraviti še d ru g a  vzdrževalna

dela n a  objektu  in  napravah, k ar n i m ogoče m ed redn im  obratovanjem . 
Na tehnološkem  p lanu  bo po trebno:

-  izboljšati kvaliteto  vložka,
-  m odeficirati obstoječe tehnologije izdelave jek la  v peči,
-  razširiti postopke obdelave jek la  v ponovci (dodajanje zlitin v o b - i 

liki žice in  prep ihovanjem  talin  z argonom  od spodaj),
vpeljati u p o rab o  p rogram skih  paketov računaln iškega vodenja 

proizvodnje,
- v  celoti obvladati tehnologijo  zaprtega vlivanja n a  konti naprav i II, 

izboljšati tehnološke p aram etre  vlivanja n a  konti napravah  (doda
janje Al, zaščita cu rka n a  KN I, m agnetni m ešalci n a  konti naprav i I I . . . ) .

U resničitev teh  ciljev bo  omogočilo osvajanje zahtevnih kvalitet je 
kel za vijake in  avtom obilsko industrijo , katerih  naročila  sm o do  sedaj v 
glavnem  zavračali.

Pri realizaciji bo  po treb n o  aktivno sodelovanje strokovnjakov iz raz
vojnega oddelka Ž elezarne Š tore in M etalurškega inštitu ta  iz Ljubljane.

Za uspešno  odvijanje proizvodnje je nujno, d a  vsak pravočasno in 
kvalitetno izvršuje svoje obveznosti.

M anojlovič Gojko, dipl. met. ing.

VALJARNA II:
O cena obratovanja v letu  1987 
in  predvidevanja za leto  1988

V TOZD Valjarne II sm o im eli v letošnjem  le tu  postavljen količinski 
plan po GN v višini 110.0001. Višina p lana  je  b ila  n a  eni stran i posledica 
ugodne fizične proizvodnje v letu  1986 in  predvidevanj aso rtim ana n aro 
čil za leto  1987.

V Valjarni II ocenjujem o letošnji začetek le ta  kot zelo ugoden, v smis
lu proizvodnje. Do m eseca jun ija  sm o uspevali dosegati količinsko p ro 
izvodnjo in  tu d i delno asortim an  celo nekoliko višje ko t v lanskem  letu. 
Pravzaprav so se velike težave v TOZD V aljarne II p ričele n a  p reh o d u  v 
drugo  četrtletje, ko sm o z vso silovitostjo čutili pom anjkanje gredic. 
Vzrok za to  pom anjkanje je  b ila katastrofalna nesreča  v TOZD Jek larna 
koncem  m eseca februarja. Tako sm o v m esecih m arec, april, maj, junij, 
julij te r  delno  še v avgustu dobivali le okrog 40-50 % p o treb n ih  količin 
gredic za naše po trebe . V tej količini je  bil tud i visok odsto tek  nekurant- 
n ih  gredic, ki sm o jih  valjali v betonsko  gladko in  reb rasto  jeklo. Iz tega 
razloga sm o bili p risiljeni valjati velike količine betonskega jek la in  tako 
nism o dosegli p lanskega asortim ana, p redvidenega v GN.

E konom ska učinkovitost tem eljne organizacije je  v letošnjem  letu 
padla. Prišlo je  do  m očnega zaostajanja cen črne m etalurgije (predvsem  
jekla). Ugotavljamo, d a  je  bil po rast cen naših  izdelkov v prvih devetih 
m esecih  letošnjega le ta  naspro ti lanskem u le tu  le 62,3 %. In  če k tem u  do
dam o povečane količine izdelkov z nizkimi cenam i in  storilnostm i (be
tonsko jeklo) ugotovim o, d a  je  vpliv cen  in  aso rtim ana poglaviten vzrok 
relativno slabega ekonom skega stanja tem eljne organizacije oz. celo tne 
verige jekla. Pri vsem  tem  so se pojavljali p rob lem i neoptim aln ih  p rogra
mov, povečani strošk i menjav, u p o rab a  neoptim alnega vložka in  velike 
zahteve prilagajanja proizvodnje trgu, k a r se je  vse k repko  odražalo na 
storilnosti in  n a  izplenih, ki so nižji od p lan iran ih  (približno za 1,5 %).

Z določenim  optim izm om  kljub vsem u ocenjujem o letošnje rezu lta
te  ko t ne preveč slabe, saj če b i vršili ob račun  devetm esečnega poslova
n ja po starem  obračunskem  sistem u, b i bili rezultati nekje okrog ničle. 
To p a  ob vseh problem ih, ki so letos sprem ljali celo tno verigo jek la kaže, 
d a  sm em o sm eleje gledati v p rihodn ja  obdobja. Ob tem  velja poudariti, 
da v železarni uspevam o voditi, lani jesen i p ričeto  investicijo II. faze po
večanja kapacitet jek la  naprej, in d a  so rea lne  možnosti, da bi b ila inves
ticija končana v prvi polovici le ta 1989.

V naslednjem  letu nas v tem eljn i organizaciji Valjarne II čaka og
rom no  resnega dela, predvsem  n a  področju  kvalitete in vodenja proiz
vodnje v sm islu m aksim alnega prilagajanja zahtevam  kupcev (kvaliteta, 
dobavni roki, op tim alni izpleni, itd.). Pri tem  pričakujem o, da bodo  sek
torji DSSS upoštevali realne m ožnosti naše tehnologije. To lahko dose
žem o le s povezovanjem  in sodelovanjem  sektorja za PKP, sektorja za t r 
ženje in TOZD kontro le kakovosti. Pri tem  gre predvsem  za pravočasne 
inform acije glede naročil in po teka proizvodnje.

V letošnjem  le tu  ugotavljam o sorazm erno stabilno situacijo n a  pod 
ročju zastojev. Zato pričakujem o, d a  bodo  TOZD sprem ljevalnih dejav
nosti angažirano sprem ljale proizvodnjo in prispevale k doseganju ugod
nih poslovnih rezultatov.

Na koncu bi rad i poudarili, d a  se zavedamo, d a je  uspeh  neke delov
ne sred ine v veliki m eri odvisen od usklajenega delovanja vseh poslovnih 
funkcij in le tako lahko pričakujem o take rezu ltate  poslovanja, ki bodo 
zagotavljali socialno varnost pa tud i ohranjanje in celo izboljševanje živ
ljenjske ravni zaposlenih v celotni DO. Mislimo, d a  m oram o, kljub zelo 
zapletenim  razm eram  v državi, delati v p repričanju , d a  je  u speh  oz. neus
peh  predvsem  posledica dela, dobrega ali slabega, nas samih.

D irektor TOZD V aljarne'!!
M arjan DROFENIK, dipl. ing. str.

Aneks Valjarne II



Poslovanje v letu
1987 in prognoza 
poslovanja za leto
1988 za TOZD MO

Poslovanje v le tu  1987 v TOZD MO lahko v prim erjavi s sorodno  de
javnostjo, odnosno industrijo  (Litostroj, Gastrol, S trojna) ocenjujem o 
ugodno, čeprav  finančni rezu ltat s pozitivno ničlo sam  po sebi ni spod
buden. F inančni rezu lta t je  p rav  gotovo rezu ltat vseh dejavnikov tako tr 
žnih, proizvodnih in  tud i no tran jih  dejavnikov (delilno razm erje, oziro
m a in te rn ih  cen), ki v letu  1987 niso bili ugodni. M očno se odraža vpliv 
Zakona o revalorizaciji sredstev  vpliva d irek tno  n a  rezu lta t TOZD, te r  
vpliva ind irek tno  p reko  naših  kupcev in n a  delilno razm erje m ed liv. I. 
in MO. Določeno tržno neuravnovesje je  nastalo tud i zaradi počasnejše 
rasti cen v črn i m etalurgiji, ki je naš glavni kupec.

K oličinska proizvodnja tako v proizvodnji valjev z 3250 ton  in  litine 
1249 je  dosežena 93 % predvsem  zaradi pom anjkanja naročil. Razliko do 
p lan iran ih  količin sm o pokrivali z povečano storitveno proizvodnjo, s ka
te ro  je  ob ra t valjev dosegel 3530 ton  proizvodnje ali 101 % n a  plan, ob rat 
litine 1419 ton  ali 105 % p lan irane proizvodnje. Veliko m otnjo v proiz
vodnji je  v le tu  1987 predstavljal prevelik  izm eček surovin  valjev (slabi 
ulitki), te r  m otnje v dobavah ulitkov iz livarne II.

Kot m otn ja v poslovanju s e je  v letu  1987 začela pojavljati nelikvid
nost. N ekateri naši večji kupci (Železarna Skopje, Sisak) svojih nakupov 
p ri nas niso pravočasno in  red ilo  plačevali. Od bivše Tovarne trak torjev  
prevzeta kooperacija s FIATOM je ugodno potekala, tako, d a je  na osnovi 
tega tu d i p rišlo  do podaljšanja kooperacijske pogodbe. Finančni efekt 
sam e K ooperacije je  pozitiven, vendar m oram o upoštevati, d a je  TOZD 
MO m oral določene m ateriale prevzete od TT in nam enjene naši proiz
vodnji odpisati, ker do te ni prišlo. Ti odpisi poslabšajo pozitivni rezultat 
poslovanja v kontokorentu .

Investicijska dejavnost v letu  1987 je  v MO bila m inim alna. Če od
štejem o in tern i nakup  oprem e v bivši TT z znesku 130 milijonov d in  in 
razne oprem e, sm o nabavili dva b rusilna  stroja za po trebe orodjarne v 
znesku 90 milijonov din. V prim erjavi z ustvarjeno am ortizacijo 1000 m i
lijonov din je  to  komaj 30 °/o.

Ocena poslovanja v letu 1988
Iz sedaj poznanih tržn ih  podatkov vemo, d a  im am o realne m ožnosti 

plasm aja sam o za ca. 2500 ton  valjev, to  je  najm anj če trtin a  m anj kakor 
v le tu  1987, n a  ob ra tu  litine p a  ob predpostavki, d a je  znanih naročil ena
ko kakor v letu 1987, p rem alo  za 150 ton. Tem u dejstvu bom o podredili 
tu d i vse aktivnosti, zlasti tržne, s ciljem  pridob iti nova naročila n a  nem e- 
ta lu rškem  področju, kjer naj bi dosedanje količine povečali za 50 % -  ali 
300 ton. K er se n a  kom ercialnem  področju  delo odvija p reko  celega leta 
načrtu jem o tud i p ri m etalurških  kupcih bolj optim istične napovedi.

Obdelovalnica litine v le tu  1988 računa  z p ričetkom  proizvodnje 
strm oram enskih  plastišč.

Oba obrata, zlasti pa valji, bi m orali povečati storitve za 50 %; to je  
iz sedanjih  452 ton  n a  678 ton.

Po naši oceni to  dvoje ne bo dovolj za pokrivanje fiksnih obveznosti 
tako, da načrtu jem o akcije za zm anjševanje stroškov predvsem  n a  porabi 
orodja, boljši kvaliteti ter krajših dobavnih rokih. Te akcije niso m išljene samo 
v proizvodnji am pak  b i jih  m orali prevzeti tu d i v strokovnih  služ
bah. Še posebej pa velja za valje iz livarne I., k jer b i se m oral izmeček 
zm anjšati vsaj za tretjino  (v le tu  1987 je  dosegel 20 %).

Na investicijskem  področju  načrtu jem o za tekočo proizvodnjo po ra
bo  sam o 40 % am ortizacije, p reosta lo  am ortizacijo p a  za nove naložbe. 
Vsa nabava osnovnih sredstev  bo m orala biti podrejena p rincipu  nov 
stroj -  dodatna naročila.

V nagrajevanju b i v le tu  1988 m orali doseči prem ik  v izboljšanju 
osebnih  dohodkov predvsem  tistih  del in nalog, ki so bolj strokovna, ki 
dajejo več dohodka v skupno vrečo. Ugotavljamo tudi, d a je  povprečni 
OD v TOZD MO v prim erjavi s povprečjem  DO v zadnjih nekaj letih za
ostal za 2 % po našem  m nenju  neopravičeno saj v našem  p rim eru  gre za 
TOZD z nadpovprečno  kadrovsko strukturo .

Ciril Močnik, dipl. ing.

PRIPRAVA PROIZVODNJE 
OB VSTOPU V LETO 1988

Ob izteku leta 1987 lahko ugotovim o, da gre v nekem  sm islu za p re 
lomno, k ar se tiče našega odnosa do tržne situacije. Te sprem em be smo 
še posebej m očno čutili v sektorju  PKP in m orali h itro  reagirati, ker se 
p ri nas križajo vsi inform acijski tokovi. Ocenjujemo, d a  sm o to svojo vlo
go zadovoljivo opravili, ob bistveno nižjem  številu zaposlenih od  p lani
ranega.

V proizvodnji jek la smo im eli v letošnjem  le tu  velik izpad zaradi zna
nih okoliščin, k ar je  im elo za posledico velike težave p ri oskrb i obeh  va
ljam  z vložkom. Vso situacijo je  še poslabšalo pom anjkanje naročil, za
rad i česar so se p rogram i valjanja definirali v zadnjem  trenu tku  in zahte
vali pogoste m enjave program ov m ed tednom , vse s ciljem zagotavljati 
delo obem  valjarnam . V Livarni nodu la rne in  specialne litine sm o m orali 
zaradi nove AFL linije vložiti ogrom ne napore  v prestavitev in  sp rem em 
bo tehnologij te r  ob vsem  tem  še osvajati nove pozicije. Obilo težav pri 
p lan iran ju  proizvodnje nam  je povzročila kasnitev zagona linije in  iz tega 
izhajajoče urgence kupcev, katerim  sm o zato poskušali zagotavljati vsaj 
m inim alne količine, po trebne za njihovo nem oteno  delo.

V Livarni valjev in m etalurške litine je  bilo p o trebno  vložiti dosti na
porov za realizacijo izvoza valjev v ZSSR, ker so se m ed letom  pojavile 
nepredvidene težave in je  bil zato ogrožen dobavni rok. S skupnim i m oč
mi vseh v sektorju  PKP, livarni valjev in m ehanski obdelavi nam  je us
pelo n a  koncu zadovoljivo rešiti te  težave. V m ehanski obdelavi sm o se 
srečevali s pom anjkanjem  določenega aso rtim en ta  naročil, kar sm o po 
skušali reševati z iskanjem  in izvajanjem storitvene obdelave in n a  ta  n a
čin prispevati k boljšem u finančnem u rezultatu.

V celoti gledano n a  leto 1987 sm o uspeli sto riti tud i določene korake 
naprej n a  področjih, ki so bila o d p rta  in nedorečena. Tu m islim  p red 
vsem  na ponudben i oddelek, ki je  kadrovsko konsolid iran  in je  pričel v 
celoti opravljati svojo funkcijo. Prav tako sm o storili določene prem ike 
na področju  štud ija dela  in časa te r  uspeli u sposobiti ekipo ljudi za izva
janje te  funkcije v okviru danih  možnosti. Pri našem  delu  sm o se oprli 
na pom oč PC računalnikov, kar nam  om ogoča h itre jše in natančnejše iz
vajanje določenih funkcij sektorja PKP.

Kaj lahko pričakujem o od le ta  1988? Na to vprašanje je  zelo težko 
dati natančen  odgovor, k er je  še vse preveč neznank o gospodarskih  gi
banjih  v prihodnje. Da p a  se ne bi omejevali sam o na zunanje dejavnike, 
je po treb n o  izhajati iz lastn ih  ocen in  tem u p rim em o  delovati.

Na področju  jekla bom o m orali skupaj s sektorjem  Trženje iskati viš
ji kvalitetni nivo naročil ob obveznem  iskanju optim um ov glede n a  stroš

ke. Pri osvajanju novih kvalitet in proizvodov bom o nudili vso pom oč 
sektorju  RRI, ki bo im el v letu  1988 izredno zahtevne zadolžitve, če ho
čem o v celoti realizirati zastavljene cilje DO, opredeljene z GN.

Na valjih in litini nas čaka izredno težko delo, saj bo po trebno  b ist
veno m enjati proizvodni p rogram  ob dejstvu, d a  kokile ugašajo, kar p a  
pom eni napraviti bistven tehnološki prem ik v sm eri osvojitve zahteva
nih odlitkov. Področje nodu larne in specialne litine bo m oralo dokončati 
s p renosom  celotnega asortim enta n a  AFL te r  delati na izboljšanju teh 
nologije v sm islu izboljšanja izplenov.

V M ehanski obdelavi bo  po trebno  p riprav iti optim alno tehnologijo 
za obdelavo serije strm oram enskih  platišč. Poleg tega bo tek la aktivnost 
skupaj s sektorjem  Trženja n a  področju  osvajanja nove proizvodnje, ki 
bi naj im ela osnovo predvsem  v m aterialih  lastnega izvora in pridobiva
n ju  storitvene obdelave ko t nadom estila v določenem  delu predvidenega 
izpada proizvodnje valjev.

K er se predvideva v le tu  1988 intenzivno delo n a  pro jek tu  »inform a
cijski sistem  m ateria ln ih  tokov«, ocenjujem o, da bo p o treb n a  izredna an 
gažiranost vseh v našem  sektorju, d a  bom o pripravili ustrezne podatke 
za delovanje sistema.

To delo bom o realizirali v dogovorjenih rokih, k er ocenjujem o, da 
bom o pridobili izredno pom em bnega sodelavca -  računalnik, ki bo dvig
nil kvalitetni nivo dela in omogočil vsem zaposlenim  več m ožnosti za 
kreativno delo. Še posebej pričakujem o bistvene rezultate na področju  
planiranja, ki v dosedanji obliki ne zadovoljuje po trebe poslovnega p ro 
cesa.

Ob zaključku naj poudarim , d a  bodo predvidene naloge zahtevale 
perm anen tno  izobraževanje vseh zaposlenih v sektorju  PKP in m anjka
jočega kad ra  z ustrezno  izobrazbo. MARJAN MACKOŠEK, dipl. ing.



RAZISKOVALNO- 
RAZVOJNA DEJAVNOST 
OB KONCU LETA

Ob pisanju o raziskovalno-razvojni dejavnosti je treba nujno 
najti povezavo s strateškimi cilji našega razvoja. Strateške usmerit
ve smo zapisali v dolgoročni plan Železarne Štore do leta 2000 in po
udarili, da bo potrebno posebno pozornost posvetiti raziskovalno- 
razvojnemu delu. Leto 1987 je že drugo leto srednjeročnega oziroma 
dolgoročnega planskega obdobja, zato bi bila že opravičena analiza, 
ki bi pokazala, kako uresničujemo naše strateške usmeritve.

V programu raziskovalno-razvojnega dela smo opredelili štiri 
osnovne raziskovalne programe:

-razvoj novih metalurških proizvodov, izboljšanje kakovostnih 
lastnosti in tehnologije izdelave,

-  računalniško krmiljenje proizvodnih procesov,
-  racionalna poraba energije in surovin,
-  razvoj finalizacije.
V okviru raziskovalnih programov vsako leto definiramo dolo

čene raziskovalne in razvojne naloge, v katerih so usmerjene razis
kave vezave na dolgoročen razvoj; poleg tega pa tudi naloge, ki nam 
poglabljajo znanje o določeni problematiki in vodijo do rešitev teh
noloških problemov.

Področja jeklarstva
Na področju  jek larstva je  RR dejavnost tako tem eljila n a  reševanju 

obstoječe problem atike n a  področju  kakovosti in  proizvodnje. Osvajanje 
določenega števila kakovostno najzahtevnejših  vrst jekel, ki v razvitem  
svetu dosegajo veliko količinsko proizvodnjo in  zelo široko obm očje upo 
rabe, p a  je  ostalo n a  pol poti. Osvajanje teh  jekel je  bilo  pogojeno z us
pešno  izvedbo tehnologije na novi proizvodni oprem i, ki p a  še ni dala p ri
čakovanih rezultatov. Tako sm o lahko izdelali le študije o m ožnostih  iz
delave.

Domači proizvajalci uvažajo znatne količine jekel za izdelavo vijakov 
visoke trd n o sti za  najzahtevnejše nam ene uporabe. To nam  ob osvojitvi 
izdelave teh  jekel v p rihodn je nakazuje do b re  proizvodne m ožnosti, po 
sebno  še, k e r  je  na osnovi k ritičnih  ocen ugotovljeno, d a je  Železarna Što
re  sposobna za proizvodnjo takšnega jek la ob  b rezh ibnem  delovanju vse 
proizvodne oprem e.

Z izvršenim  osvajanjem  vseh tehnoloških  faz predelave jek la za krog
lične ležeje je  ugotovljeno, d a  sm o sposobni kakovostno izvesti vse teh 
nološke faze predelave. V prašanje je  sam o izdelava jekla, za k a r se pogoji 
že nakazujejo. Že v letošnjem  le tu  sm o želeli p ričeti z osvajanjem  m ikro 
legiranega jek la s term om ehanskim i lastnostm i, k a r je  posebno  po 
m em bno za nadaljnjo kovaško predelavo  v vročem  stanju. To kakor tud i 
osvanjanje nadaljnjih  vrst različnih jekel za p lastično predelavo  v vročem  
in h ladnem  stanju  je  ostalo zaenkrat v fazi p rip rav  za začetek osvajanja, 
saj ni b ila  d an a  m ožnost odlivanja jek la  z zaščito cu rka  in je  v tem  tre 
nu tku  še odp rto  vprašanje, kdaj bom o te  m ožnosti imeli. Poleg zaščite 
cu rka  p a  so p o treb n e  določene sp rem em be v tehnologiji izdelave talin, 
kar je  pokazala obdelava teo re tičn ih  in  tehnoloških  značilnosti sedanje 
izdelave talin.

Z detajlno študijo  vpliva dušika ozirom a u po rabo  n itrovana p ri izde
lavi talin zlitih z vanadijem  sm o dosegli znatno izboljšanje kakovosti p ri 
nadaljnji p lastični predelavi.

Za nadaljnjo usm eritev  raziskovalnega dela  n a  področju  jek la je  vse
kakor pom em bno, d a je  Železarna Š tore n a  osnovi pred loženih  p rog ra
mov vključena v program  »strategija tehnološkega razvoja Jugoslavije«, 
kjer bom o sodelovali n a  dveh področjih  raziskav in osvajanja:

,:K-  področje jekel za vijake velike trdnosti in žilavosti, 
področje m ikrozlitih jekel za kovanje.

Na področju  osvajanja m ikrozlitih jekel za kovanje se uvrščam o tud i 
v program  Raziskav Raziskovalne skupnosti Slovenije. Za razvoj n a  pod 
ročju  jek la  je  izrednega pom ena uvajanje računaln iškega program a za 
vodenje m etaluršk ih  p rocesov  v elektropeči. S tem  bo doseženo skupno 
skrajšanje časa izdelave talin, zlasti p a  izboljšana stopnja kakovosti izde
lanega jekla.

M etalurški in štitu t je  tud i bil z nalogam i vključen v raziskovalno 
delo v Železarni Štore. Žal p a  m oram o povedati, d a  je  p ri svojem delu  
ugotovil, d a  se zapostavlja tehnološka disciplina, kar je  vzrok neenako
m ernosti v vseh tehnoloških  fazah in im a velik vpliv n a  kakovostni nivo 
izdelanega jekla, čas izdelave šarž in  s tem  specifične po rabe  energije.

Velik om ejevalni faktor za realizacijo raziskovalnega dela  in aplika
cije v letošnjem  le tu  je  vsekakor nepopolno obratovanje KN2, za k a r je 
zadolžena jek larna. Upamo, d a  te om ejitve v prihodnjem  le tu  ne bo, saj 
bi bilo nesm iselno osvajati tako zahteven program  jekel, če za to  ni teh- 
nično-tehnoloških pogojev.

Področje livarstva
Na področju  RR dejavnosti livarstva sm o nadaljevali že v letu  1986 

začeto in izvajano dejavnost. K er so bili nekateri razvojni p rojekti pove

zani z investicijami, so se le-ti zaradi sp lošno znanih  težav term insko  za
vlekli. P redvsem  p a  sm o izvajali naloge z osnovnim  nam enom  p res tru k 
tu riran ja  proizvodnje v visokokvalitetne izdelke, k ar je  v veliki m eri u s
pelo p ri proizvodnji valjev in serijskih odlitkih.

Na področju  investicijskih projektov sm o zaključili investicijo avto
m atske form arske linije. To je  bilo  zelo zahtevno delo v tehnično-tehno- 
loškem  smislu, saj je  šlo za izvedbo investicije, tehnološka in  pripravljal
na dela za p renos pozicij ulitkov n a  AFL, uvajanje nove form arske teh 
nologije, tehnologije p rip ravljanja NL litine, tehnologije fo rm arskih  m e
šanic poizkusni zagon in  proizvodnja.

Za investicijski p ro jek t centrifugalnega vlivanja valjev je  b ila določe
n a  tehnologija odlivanja in  izdelani p rojekti za  oprem o te r  variante dis
pozicije op rem e na novi lokaciji -  elektroplavž. Ta p ro jek t bo  zahteval 
m aksim alno angažiranost v p rihodn jem  letu, ko bom o lahko nam enih  
več sredstev. V p rihodn jem  le tu  bom o nadaljevali tu d i z razvojno-inves- 
ticijskim i dejavnostm i p ri izgradnji rek u p e ra to ija  za kupolke v livarni 
specialne litine in  m odernizacije m odelarstva.

Na področju  novih izdelkov je  stekla poizkusna proizvodnja strm o- 
ram ensk ih  platišč. Prva p latišča so m on tirana  n a  dom ače tovorno vozilo, 
k jer pazljivo zasledujem o vozne karakteristike. Dosedanje izkušnje so 
zelo vzpodbudne, seveda p a  ostaja še nakaj m anjših  pom anjkljivosti, ki 
so več ali m anj značilne za uvajanje novega izdelka.

Nadaljnji novi izdelki p a  tem eljijo n a  osvajanju novih vrst litine, kot 
so: bainitna, avsten itna nodularna, poljeklena, k rom an itna  in litine z vi
sokim i raztezki. Pri tem  p ro jek tiram o livarsko tehnologijo, m etalurgijo 
taljenja, te rm ično  obdelavo in  sprem ljam o obnašanje m aterialov in  izdel
kov m ed Uporabo.

Veliko raziskovalnega dela je bilo vloženega (in tako bo tud i v p rihod
nje) za doseganje tehnološkega napredka pri obstoječi tehnologiji in v nove 
tehnološke aplikacije obdelave talin z magnezijem, postopke odžveplanja, 
uporabo cenejšega vložka, ki imajo nam en dati boljše osnove za nove izdel
ke, izboljšati ekološke pogoje, poenostaviti delo, izboljšati izplene in znižati 
obseg neuspele proizvodnje.

Ob vsem  raziskovalno-razvojnem  delu  na področju  livarstva zasle
dujem o osnovne motive:

fejig- d a  je  proizvodnja ekonom sko uspešna, k a r zavisi od  izbora opti
m alnih  tehnološk ih  postopkov in  tržn ih  razm er te r  zakonitosti;

gs d a  sp rem em ba proizvodnje in  m odernizacija tehnoloških  postop
kov zahteva tud i sp rem enjeno  m iselnost vseh udeleženih  v tehnološkem  
ciklusu, od pom ožnega delavca do  inženirja. Stališče, d a je  livarstvo sam o 
»garanje in  um azano delo«, je  nevarno  in zgrešeno za uspešno  delo, kajti 
delati je  p o treb n o  p redvsem  solidno in  vestno, k a r  zahtevajo novi preciz
ni tehnološki postopki in kakovostne zahteve;

-  k osvajanju proizvodnega p rogram a visokega kakovostnega nivoja 
nas sili p redvsem  konkurenčnost v livarstvu, saj je  livarskih kapacitet v 
Jugoslaviji zadosti in se s pom anjkanjem  naročil ozirom a dela borijo  le 
tiste livarne, ki proizvajajo navadno litino.

Področje strojništva in finalizacije
V razvojni skupini za strojništvo sm o v tem  le tu  delovali predvsem  

na razvojnem  prog ram u  hidravličnih enot. Tu gre za razvoj hidravličnih 
črpa lk  oziroma, kot jih  lahko pravilneje im enujem o, h idravličnih tlačilk 
in h idravličnih m otorjev.

V razvoju so krilne tlačilke z delovnim  pritiskom  100 barov in aksial- 
ne b a tn e  črpalke z nagibnim  bobnom  z delovnim  tlakom  do  315 barov. 
Razvojno sm o pričeli z eno  velikostjo, za katero  je  bila izdelana razvojno- 
konstrukcijska in delavniška dokum entacija. Za nas p a  je  pom em bno, da 
čim prej izdelam o prototipe, n a  čem er vršim o različne aktivnosti. Izdela
va p ro to tipov  lahko sam o delno po teka v MO, bolj sm o vezani n a  zunanje 
izvajalce. MO nam reč v svoji tehnološki oprem ljenosti in  zastarelosti op
rem e ni to  sposoben  izdelovati. P o trebni sestavni ulitki so seveda naši. 
Za hidravlične enote je  bila izdelana tu d i tehniško-tehnološka in eko
nom ska zasnova z opredelitvijo  p o trebn ih  investicijskih vlaganj v nov
program . (Nadaljevanje na 5. strani)



RAZISKOVALNO-RAZVOJNA DEJAVNOST 
OB KONCU LETA 1987
(Nadaljevanje s 4. strani)

Zbirale in obdelovale so se različne inform acije iz tržišča hidravlič
nih enot, in to  n a  stran i sedanje in  bodoče proizvodnje te r  p rodaje  enot. 
Aktivno sm o sodelovali n a  tem  področju  s Fakulteto  za strojništvo in  v 
O boru za fluidno tehniko  p ri G ospodarski zbornici Slovenije.

Razvoj finalizacije v m ehanskih  sestavih je  bil v izdelavi p ro to tipa  
pnevm atskih vrtljivih miz, kjer je  bilo izdelanih 5 kom. N adalje so bile iz
vajane večje aktivnosti za dosego m ednarodnega atesta  za prik lopna sed
la. V sk lopu  elem entov in sestavkov za vozila sm o dali v poskusno  eksp
loatacijo strm oram ensko  platišče, ki sm o ga že om enili p ri novih odlit
kih. O strm oram enskem  pla tišču  bom o poročali v enem  izm ed nasled
njih prispevkov v Š torskem  železarju.

V tehnoloških  razvojnih nalogah sm o delovali skupaj s Fakulteto  za 
strojništvo n a  raziskavi obdelovalnosti valjev, k jer sodeluje MO, nadalje 
obrabn i trdnosti poljeklene in  nodu la rne litine, dinam ičnih lastnosti po- 
ljeklene litine te r  m ožnostih  razvoja ko taln ih  vodil. Skupaj s PP MO in 
Fakulteto  za strojništvo delujem o n a  razvoju in  uvajanju CNC tehnolo
gije ozirom a inform acijskega tehnološkega sistema.

V prihodn jem  le tu  bom o naše delo in dejavnost nadaljevali n a  na
vedenih področjih . Te naloge niso enkratne, am pak kon tinu im e za daljše 
časovno obdobje. Priključili p a  bom o še kakšno, ki bo izhajala iz naših 
aktivnosti, k ijih  bom o izvajali v cilju m ožnosti naše vključitve v proizvod
ne program e delovnih  organizacij strojegradnje.

Ta prispevek ni namenjen samo, da bi popolnili prazen prostor 
v našem glasilu, ampak zaradi tega, ker se zavedamo, daje  razisko
valna dejavnost vendarle gibalo razvoja delovne organizacije in v 
širšem pogledu celotne družbe. Miselnost, da za raziskovalne kadre 
v Železarni Štore ni perspektive, je še sicer vedno prisotna, kar je 
tudi razvidno iz števila in starosti raziskovalnih delavcev. Toda te 
dileme počasi zginevajo, čeprav je raziskovalna dejavnost deležna 
v večini le besedne, načelne podpore odgovornih subjektov. Ko pa 
gre za dejanske pokazatelje, značilne za RR delo, kot so: investicije 
v RR dejavnost, kadre, enotne strateške smeri raziskovanja, realiza
cijo RR dela in projektov, nam zmanjka odločnosti in podpore.

Tržne m ožnosti 
v letu 1988

Splošna gibanja gospodarskih  tokov v letošnjem  letu kažejo, da se v 
državi in v SR Sloveniji ključne naloge družben ih  in gospodarskih  načr
tov ne uresničujejo  skladno s pričakovanji, cilji in razvojnim i potrebam i. 
K ritično se zaostruje gospodarska nestabilnost, ki ob visoki negotovosti 
pogojev gospodarjenja in  ob in te rven tnem  načinu  vodenja ekonom ske 
politike povzroča pri delovnih ljudeh vse bolj izražene občutke perspektiv
nosti razvoja in ogroženosti ljudi, ne glede na to, ali se nahajajo v funkciji 
proizvajalcev ali uporabnikov  industrijsk ih  izdelkov. Ob tem  nazaduje 
investicijska dejavnost in p riča  sm o celo upadan ju  proizvodnje v vrsti 
dejavnosti, ki so pom em bni porabn ik i naših  izdelkov (gradbeništvo, p ro 
izvodnja investicijske oprem e, proizvodnja km etijske m ehanizacije, p ro 
izvodnja tran sp o rtn ih  sredstev). S prem em be obračunskega sistem a, vi
soka inlacija, povečan obseg d ružbene kontro le cen in  ostali uk rep i te
koče ekonom ske politike so celovito posegli v obnašanje gospodarskih 
subjektov. V tem  pogledu je  b ilo  letošnje leto  v m arsičem  prelom no tud i 
za našo DO.

V teku  le ta  so se tržne razm ere za prodajo  naših  proizvodov n en eh 
no zaostrovale in slabšale. Stagnacija v proizvodnji izdelkov črne m eta
lurgije v razvitih državah te r  padec prodaje in povpraševanja, so se v 
polni m eri preselili tu d i na naše dom ače tržišče.

V drugem  polletju  s skrajnim i n apori ob bistveno povečanem  izvozu 
le težko zagotavljamo pokritje p lan iranega fizičnega obsega proizvodnje, 
k ije  žal asortim ansko slabši in katerega p rodaja  po teka po bolj neugod
nih plačilnih pogojih kot v preteklosti.

Razm ere, ki so povzročile tako h ite r  p reo b ra t iz obdobja visoke ko
n junk tu re  v popolno stagnacijo povpraševanja, so bile sicer pričakovane, 
vendar ne v tako drastičn i obliki. Vzrokov je več, od zniževanja zalog in 
racionalizacije p o rab e  p ri kupcih, povečani ponudb i ostalih  železarn v 
delu našega program a, znižanju proizvodnje p ri nekaterih  pom em bnih  
kupcih, do  nizkih m arž v trgovini in  nekon tro liranega uvoza te r  v plačil
no nesposobnem  povpraševanju sicer obstoječih rea ln ih  po treb  korist
nikov.

Odraz teh  dogajanj je  m anjša ekonom ska učinkovitost in slabši fi
nančni rezultati, kot sm o jih  bili navajeni v nekaj p retek lih  letih. Temu 
je bistveno pripom oglo adm inistrativno zadrževanje naših prodajn ih  cen 
za rastjo  inflacije te r  proizvodnih stroškov. Z ukrep i ZIS od 15. novem bra 
1987 naj bi bile te  d isparitete  v cenah m ed panogam i odpravljene, vendar

Najvažnejše odločitve glede razvojnih projektov o novih izdel
kih (hidrostatične enote), kakovostnejših vrst jekla, litine in valjev, 
kakor tudi samih proizvodnih procesov, ki jih sprejemamo v naših 
dolgoročnih usmeritvah, bi morale vplivati na položaj Železarne 
Štore v bodočnosti. Vlogo raziskovalnega dela v tem sklopu pa je 
treba razširiti, pospešiti in uravnati v dolgoročno naravnane progra
me, ki bodo strnili moči pod eno streho, da bomo dosegli tisto raz
merje med razvitosjo in obsegom tehnologij, ki nam bo dajalo naj
boljše rezultate.

Investicijska dejavnost
Tržišče investicijske dejavnosti v letošnjem  le tu je  bilo na investicijs

kih program ih:
-  povečanje kapacitet za proizvodnjo jek la  II. faza, 

u l  avtom atska form arska linija v livarni nodu larne litine.
V okviru nadaljevanja investicije I. faze za povečanje kapacitet p ro 

izvodnje jekla je bilo največ aktivnosti p ri izvajanju gradbenih  del in  iz
delavi posam eznih segm entov oprem e. P ri LB, Splošni banki Celje p a  po 
tekajo aktivnosti za p ridobitev  k red ita  za osnovna sredstva.

Ta investicijska naložba bo  še tud i v p rihodn je n aša  najpom em bnej
ša naložba, saj bo predvidom a zaključena šele v le tu  1989.

Investicija avtom atske form arske linije je  b ila  v letošnjem  le tu  za
ključena, in  to  z zam udo, saj sm o njeno realizacijo načrtovali v srednje
ročnem  obdobju  80-85. Glavni vzroki za kasnitev so bile adm inistrativne 
težave p ri p ridobivanju  soglasij, u rejanju  finančne konstrukcije te r  kas
nitev dobave in  m ontaža oprem e.

P om em bna investicija, ki bo  im ela težišče v naslednjem  obdobju, je 
p rogram  m odernizacije proizvodnje litoželeznih valjev. Za to  investicijo 
so bila letos izločena le m anjša sredstva za izdelavo stro ja za centrifugal
no vlivanje valjev, m edtem  ko finančna konstrukcija za celoten program  
še ni zaključena.

Za obdobje do leta 1990 pripravljam o še investicijski p rogram  za 
p restruk tu riran je  proizvodnje, ki bi obsegal proizvodnjo h idrostatičnih  
enot. Ta p rogram  se v svoji realizaciji navezuje n a  pridobivanje zunanjih 
kooperantov. Pom em ben program  v naslednjem  obdobju  je tud i p ro 
gram  štednje in zm anjšanje specifične po rabe  energije, predvsem  elek
trične. V zvezi s tem  pripravljam o program  izvenpečne ponovčne tehno
logije jekla. Dr. Š turbej Alojz

s sodelavci

v našem  p rim eru  prinašajo le m inim alen učinek, kljub na videz visoki 
podražitvi jekel za 60 %. Za približno enake odsto tke so se nam reč po
dražile nekatere osnovne surovine, elek trična energija in tran sp o rt p a  za 
več.

Za leto 1988 je  napovedanih  precej sprem em b, s katerim i bi odpra
vili pom anjkljivosti veljavne zakonodaje (npr. devizni sistem ) in tud i po 
m anjkljivosti v delovanju sam ega gospodarskega sistem a (npr. kreditno 
m onetarn i sistem, konsolidacija no tran jih  dolgov, večje uveljavljanje tr
žnih zakonitosti itd.). N ekateri uk rep i so že znani, nekateri so še v razpra
vi; im am o že predloge resolucij o razvoju te r  razne ocene in analize m ož
nosti poslovanja v letu  1988.

Kljub m nogim  omejitvam, ki jih  bodo ti uk rep i prinesli, se m oram o 
zavedati, d a  bo  prvenstveno le trg  krojil usodo gospodarskih subjektov 
in priznal njihovo no tran jo  učinkovitost.

Pri oceni tržnih  m ožnosti naše delovne organizacije v naslednjem  
letu  m oram o prevzeti neka te ra  zunanja dejstva, ki so znana in jih  ne bo 
m ožno bistveno sprem eniti:

— Že začetni uk rep i za znižanje inflacije in stabilizacijo gospodarstva 
so prinesli zam rznitev cen, ki velja do 30. 6. 1988. To pom eni, d a  bom o 
celo prvo polletje poslovali s sedanjim i prodajnim i cenam i in kakršno
koli povečanje stroškov bo im elo sam o negativen vpliv n a  rezultat.

K  N ačrtovana gospodarska ra s t v državi je  m inim alna le 2 % in sam a 
po sebi ne daje večjih m ožnosti za prodajo  povečane proizvodnje, tem več 
bo to  m ožno storiti le n a  račun  konkurenčnih  ponudnikov, z boljšo kva
liteto, novim i proizvodi, itd.

¡¡¡§  M oram o pričakovati skrajno racionalno obnašanje porabnikov na
ših izdelkov, ki bodo še nadalje zniževali zaloge, norm ative porabe, s tro š
ke itd.

-  N otranja zadolženost in finančna nedisciplina p ri plačevanju sta 
zavzeli s traho ten  obseg. K olikor ne bo  izvedena finančna konsolidacija 
no tran jih  dolgov, ni m ožno pričakovati, d a  bodo celo rea lna  povpraševa
nja pokrita  s plačilno sposobnim  povpraševanjem .

-  Zaostrili se bodo tehnično prevzem ni pogoji in zahteva po ustrezni 
kvaliteti.

— Sedanja kriza p ri p rodaji jek la je  dolgoročnejšega značaja in se 
bom o v naslednjem  le tu  srečevali z enakim i težavam i pri sestavljanju 
proizvodnih program ov.

Situacija n a  osnovi teh  dejstev zahteva in bo zahtevala v prihodnjem  
letu večje prilagajanje po trebam  in zahtevam  kupcev tako glede količine, 
kvalitete, dobavnih rokov in ostalih pogojev prodaje. V pogojih, ko po 
staja trg  za določene izdelke prenasičen, je  lahko uspešen sam o tisti, ki 
se bo  uspel pravočasno prilagoditi sprem enjenim  pogojem  tržišča in bo



Zaostrovanje finančne 
problematike

V letošnjem  le tu  je začel veljati novi ob računsk i sistem. Z upošteva
njem  novega obračunskega sistem a naj bi v OZD ugotavljali in izkazovali 
rea lne  finančne rezu ltate  poslovanja in za skupno, splošno te r  osebno 
porabo  delili le dejansko ustvarjeni dohodek. Že po  period ičnem  ob ra
čunu  za I. kvartal 1 .1. so se pokazale n eka te re  nejasnosti in pom anjklji
vosti obračunskega sistem a. M anjše sp rem em be in dopolnitve so bile 
spreje te in uveljavljene že za po lle tn i ob račun  poslovanja in  nato  še za 
obdobje devetm esečnega poslovanja. V drugem  polletju  so delno začela 
veljati že tu d i zakonska določila o delitvi o stanka dohodka in čistega do
hodka. N ekatere sp rem em be obračunskega sistem a se še pripravljajo  in 
bodo  veljale za izdelavo zaključnega računa  za 1. 1987, v celoti p a  se do 
ločila novega obračunskega sistem a za poslovno leto 1987 še ne bodo 
upoštevala.

S prem em ba obračunskega sistem a je  povzročila neprim erljivost fi
nančn ih  rezultatov tako s p reteklim  letom  ko t tud i z gospodarskim  na
črtom , negativno p a  se p ri obravnavi kvarta ln ih  rezultatov odražajo tud i 
sp rem em be obračunskega sistem a, ki so se pojavile v vsakem  ob račun 
skem  obdobju.

V dejansko zelo zaostrenih  pogojih gospodarjenja, visoki stopnji in
flacije, d isparite ti cen  n a  področju  č rne  m etalurgije, pom anjkanju  naro 
čil kupcev za neka te re  naše proizvode, itd. te r  zaradi še neka te rih  objek
tivnih razlogov v DO (nesreča v jeklarni, zam ik dokončanja AFL), sm o do
segli nezadovoljive finančne rezultate, saj ugotavljam o n a  ravni DO kon
solid irano izgubo. Za izkazano izgubo so m ed vzroki tud i revalorizacijski 
stroški in  sicer del stroškov iz naslova revalorizacijske vrednosti p o rab 
ljenih surovin in m aterialov te r  revalorizacije v rednosti p ro d an ih  izdel
kov. Pri določilih obračunskega sistem a, ki urejajo revalorizacijo navede
n ih  vrednosti in tistih, ki predpisu jejo  obvezno višino revalorizacije po
slovnega sklada, ne glede n a  dejanske pogoje gospodarjenja, bi bile po 
treb n e  n eka te re  večje sprem em be.

(Nadaljevanje s 5. strani)

Tržne m ožn osti v letu  1988
nudil več od d irek tne konkurence. Da b i lahko zadovoljivo pokrili zased
bo obstoječih proizvodnih kapacitet po  gospodarskem  načrtu , bom o m o
rali razširiti dim enzijski in  kvalitetni program  proizvodnje in tržno  po 
trd iti neka te re  nove proizvode ozirom a dejavnosti, k ijih  uvajam o v red 
no  proizvodnjo (strm onam enska platišča, inženering storitve, proizvod
nja investicijske oprem e, itd.). P odpora razvojnem u in inovativnem u 
delu  te r  zniževanju stroškov lahko pospeši prem agovanje nekaterih  te 
žav.

Pri o skrb i proizvodnje s surovinam i in reprodukcijsk im  m aterialom  
te r  v zunanjetrgovinskem  delu poslovanja pričakujem o nekaj m anj težav. 
Plan izvoza je  realno  uresničljiv, čeprav  je  n a  svetovnem  trgu  konkuren
ca vse večja. Z višjimi oblikam i sodelovanja s tu jino  (proizvodne koope
racije, m aloobm ejni p rom et, sejem ski aranžm ani), ki sm o jih  uveljavili v 
letošnjem  letu, lahko računam o na sorazm erno dobro  oskrbo  iz uvoza 
tud i v naslednjem  letu.

Pri dom ači nabavi bo  po trebno  izvesti nadaljnjo optim izacijo zalog 
in doseči ugodnejše plačilne pogoje kot nadom estilo  finančnih b rem en  
v obliki m anj ugodnih  plačilnih pogojev, ki so jih  zaradi tržne situacije 
vsilili kupci.

V okviru poslovne strategije in  ciljev gospodarskega nač rta  bom o v 
operativnem  delu  sledili nalogam, d a  naše poslovanje, kljub zelo zahtev
nim  pogojem  na trgu, postane učinkovitejše in  p ripom ore k pozitivnim  
finančnim  rezultatom  v delovni organizaciji.

Iz leta 1986 sm o n a  nivoju DO v 1. 1987 p renesli visok finančni p ri
m anjkljaj dolgoročnih virov za kritje trajn ih  ob ratn ih  sredstev  -  zalog, ki 
se je  tekom  leta še bistveno zvišal. Prim anjkljaj dolgoročnih virov je ne
posredno  vplival tu d i n a  likvidnostno situacijo v DO, ki p a  se je  slabšala 
tud i zaradi vedno večje finančne nediscipline številnih kupcev naših  p ro 
izvodov. Tako se je  posledično povečala k ra tko ročna  zadolženost Žele
zarne Š tore in  to  p redvsem  v IB SOZD SŽ Ljubljana te r  v LB Splošni b an 
ki Celje. Plačevanje visokih obresti p osredno  kot revalorizacijski odhod
ki te r  neposredno  kot realn i del ob resti zm anjšuje dohodek.

F inančni prim anjkljaj dolgoročnih virov je  m ožno zm anjšati z zm anj
ševanjem  naložb v osnovna sredstva in zaloge, s povečanjem  lastn ih  tra j
n ih  virov, tj. poslovnega sklada in s pridobitvijo  ekstern ih  dolgoročnih 
kred itov  ali sovlaganj. To so neka te ri uk rep i za izboljšanje finančnega po 
ložaja DO, ki p a  jih  v k ratkem  času ne bo  m ožno realizirati.

V 1. 1988 so m ed ostalim i p redv idene sp rem em be n a  področju  ugo
tavljanja te r  razporejanja celo tnega p rihodka in dohodka te r  n a  pod roč
ju  k red itno-m onetam e politike. Pom em bne sp rem em be so napovedane 
pri določanju ob restn ih  m er, ki naj bi se sprem injale m esečno. K reditno- 
m o n e tam a politika, k ije  že letos dovolj restrik tivna, naj bi b ila v nasled
njem  le tu  še bolj. Sedanji tako problem atičn i lim iti bančn ih  plasm anov 
naj bi bili sicer v 1.1988 odpravljeni, od  višine b ančn ih  plasm anov, p a  naj 
bi banke plačevale v obvezne rezerve. Poraba m enic naj bi se p recej om e
jila. Splošna likvidnostna situacija se ne bo izboljšala, itd.

Na področju  ugotavljanja finančnih rezultatov poslovanja v DO bo 
po treb n o  posredovati realne, ažurne in  točne inform acije o rezu ltatih  te r  
se bolj posvetiti razčiščevanju in  analizi stroškov.

Za zagotavljanje tekočega financiranja, ko t ene izm ed p rio rite tn ih  
nalog, bo nujno treb a  organizirati izterjavo zapadlih  terjatev  kot nepos
red n o  obliko izterjave n a  te renu , obvladovati zaloge n a  op tim alni višini, 
investirati v OS izključno le v obsegu že zagotovljenih virov in  razpolož
ljivih sredstev.

D irektor sek torja  za finančne in  računovodske posle
Franja KOŠEC, dipl. oec.

Z n ačiln osti leta 1987 na področju  
inventivne dejavnosti in pogled  
v prihodnje leto

Rast inventivne dejavnosti glede na število predlagateljev in p red lo 
gov je  v le tu  1986 dosegla svoj vrhunec, v le tu  1987 p a  m očan korak nazaj, 
saj pričakujem o, d a  b odo  rezu ltati (po kriteriju  m nožičnosti) le 60-70 °/o 
preteklega leta.

Čeprav je  zastoj v inventivni dejavnosti nastal po  nesreči v jek larn i 
zaradi krivičnih obtoževanj, to  ni bil vzrok, am pak  le prilika, d a  se p ri
krito  nasprotovanje inovacijam  javno pokaže. Konflikti m ed  individiual- 
nim i inovatorji in njihovim  okoljem  so bili p riso tn i že prej, vendar ne 
tako zaviralni. To p a  zato, k e r je  jasno  vidna povezava m ed inovacijo in 
nadom estilom  avtorja, m anj p a  m ed ekonom skim i efekti inovacije (kate
rih  vpliv n a  dohodek  ocenjujem o s 5 %) in osebnim i dohodki vseh zapo
slenih, zaradi česar tu d i vzpodbujam o in nagrajujem o inovacije.

Komisija za inventivno dejavnost, DIATI in  vodstvo Železarne je 
predvidelo, d a  bo  obstoječi sistem  dosegel svoje meje, zato se je  v začetku 
leta začela izvajati razvojna naloga »Strateško vodenje in MID« in p ri
pravljati nov Pravilnik o inovacijah, k ije  že v veljavi od  sep tem bra  1987. 
Pravilnik, čeprav  bolj stim ulativen (delež plačil od  ekonom skega efekta 
je  v zadnjih tre h  m esecih  narasel z 2 n a  6 %), sam  po sebi še ni pom em b
neje vplival n a  število prijav, daje p a  osnove za bolj usm erjeno, vzpodbu
jano, strokovno in v poslovni sistem  vključeno inventivno dejavnost. Pri 
tem  igra pom em bno vlogo vodenje z usm erjanjem  in vzpodbujanjem  ini
ciative zaposlenih v inventivno reševanje prob lem ov in zniževanje stroš
kov proizvodnje.

Kljub problem om , do katerih  sm o m ogoče m alo preveč kritični, p a  
im a Železarna n a  zunaj ugled inventivne organizacije, o čem er pričajo na
grade in priznanja našim  inovatorjem  v občini, n a  RTV, RAST YU Reka, 
razstavi inovacij v Š to rah  itd.

V prihodnjem  letu se bodo  letos začete naloge n a  razvoju novega 
koncepta inventivne dejavnosti nadaljevale.

P lan irana so sredstva za realizacijo inovacij in nadom estila  inovator
jem  te r  posebni delovni nalogi (obrazci) za izvedbo inovacij, kar je  po 
trebno, saj se z novim  letom  lahko prijavljajo sam o inovacijske zamisli, 
ki še niso vključene v proizvodnjo. To pom eni, d a  bo  proces realizacije 
inovacij bolj organiziran, sprem ljanje stroškov in efektov p a  tekoče.

Pri prijavljanju inovacij sta  dve novi možnosti:
-  prijavo lahko sestavim o v Službi za inovacije, glede n a  navedbe ino

vatorja;
— inovacijo lahko v im enu inovatorja prijavi vodja organizacijske 

enote.



Razmišljanja 
ob zaključku leta

Če sm o v le tu  1986 rekli, d a  sm o kljub težavam  lahko zadovoljni s si
tuacijo v Železarni Štore, predvsem  ko govorim o o področju  gospodar
jenja, po tem  za leto 1987 tega ne m orem o trditi. Res je, d a  nas je  n a  tem  
področju  sprem ljala cela v rsta  objektivnih vzrokov, od  nesreče v jek larn i 
do d isparite te  cen, vendar tud i naše lastne slabosti niso zanem arljive. V 
bodoče jim  bom o m orali posvetiti še več pozornosti. Zavedati se p ri tem  
m oram o, d a  težka gospodarska situacija nosi s seboj vse m ožne gospo
darske in  seveda tu d i družbenopolitične posledice.

Torej bo v le tu  1988 ena  od osnovnih nalog sindikata Železarne Š tore 
izboljšanje gospodarskih  rezultatov s tem, d a  bi ob produktivni zaposle
nosti vseh delavcev in  čim  boljšem  izkoristku proizvodnih kapacitet te r 
upoštevanju  tehnološke in delovne discipline dosegli m aksim um , ob 
zm anjševanju izm ečka odpadkov, reklam acij, zalog, stroškov in norm a
tivne po rabe  na enoto  proizvoda. Pri tem  ne sm em o zanem ariti pravilne 
tržne usm eritve tako n a  dom ačem  trgu  kot v izvozu. Zavedati p a  se m o
ram o tu d i pom em bnosti razvojne in  inventivne dejavnosti.

Pri vsem tem  nam  m ora biti vodilo tud i izboljševanje delovnih po
gojev in delovnega okolja tako v ožjem kot v širšem  sm islu te r  izboljšanje 
organizacije p a  tu d i reorganizacije tam, k jer je  to  nujno p o treb n o  za bolj
še delovanje posam ezne sred ine in  železarne kot celote.

Nagrajevanje in sploh akcije za čim boljše osebne dohodke zaposle
nih bo v le tu  1988 zelo pom em bna naloga vseh nas. Zavedati se m oram o, 
d a  bodo OD vezani na naše poslovne rezultate in  delovne uspehe, zato 
sta  ti dve področji m ed seboj nerazdružljivo povezani.

Pristop in iskanje dobrega m odela nagrajevanja v le tu  1987 nista  
dala najboljših rezultatov, k a r kaže tud i neuspel referendum . Na izkuš
njah se učim o in neuspeh  m ora  b iti vzpodbuda za boljše delo v p rihod 
nje. Na splošno p a  sem  m nenja, d a  p ri izvajanju akcij okrog referen d u 
mov (pa tu d i volitev) v p red h o d n em  obdobju  ne m orem o biti povsem  za
dovoljni (kratki roki, nepopolna gradiva, razne sprem em be, slaba tolm a
čenja . . . )  in nas tu  čaka v le tu  1988 in vnaprej še dovolj dela.

Določen napredek  je  v letu  1987 bilo čutiti p ri našem  skupnem  de
lovanju n a  področju  sam oupravnih  organov in delegatskega odločanja, 
čeprav menim , d a  se nadaljuje kriza p ri delovanju delegacij SIS in DPS 
in da nas tu  čaka v le tu  1988 resno  in odgovorno delo, predvsem  n a  re 
laciji inform acija -  povratna  inform acija te r  zagotavljanju širših  in te re
sov za dobro  in kvalitetno delo.

K ončati je  treb a  s p rakso  form alizm a opravljanja družbene, politič
ne ali sam oupravne funkcije.

Če povežem  razm išljanje še n a  kadrovsko politiko, m oram  reči, da 
smo v letu  1987 sicer red n o  sprem ljali to  področje; ne m orem  p a  trditi, 
da sm o dovolj tvorno sodelovali p ri k reiran ju  le-te in izvajanju akcij, saj 
smo se n a  tem  področju  nekoliko razhajali s strokovnim i službam i pri 
m nenjih  in stališčih.

Zelo pom em bne naloge nas v letu  1988 čakajo n a  področju  družbe
nega standarda, socialne varnosti nasploh te r  p redvsem  zdravstvene in 
invalidske problem atike. Ob tem  le ena misel: nekatere  akcije na tem  
področju  so vezane n a  velika finančna sredstva. Če sm o v p redhodnem  
obdobju  zamujali, ali nism o bili dovolj kvalitetni p ri izvajanju akcij, ver
je tno  v letu  1988 ne m orem o pričakovati večjih pozitivnih prem ikov. Ne 
bi želel razpravljati o dobrem  ali slabem  delu  strokovnih služb na tem  
področju; presojo  p repuščam  vsem zaposlenim  v železarni, ki naj v svojih 
sred inah  ocenijo situacijo.

Značilnosti leta 1987 na področju inventivne de
javnosti in pogled v prihodnje leto
(Nadaljevanje s 6. strani)

Seveda je  tu  predpostavljen  stil vodenja, ki vzpodbuja k reševanju 
problem ov in  se zavzema za nagraditev ustvarjalnosti podrejenih , kar se 
ne d a  predpisati, lahko p a  bi se stim uliralo s specifičnim  kriterijem  na
grajevanja vodij. Odločanje o sprejem anju  inovacij m ora  b iti strokovno- 
poslovno (Svet za raziskave in  razvoj po novem  pravilniku), saj je  to  del 
našega razvojnega planiranja. Po drugi stran i p a  je glede n a  om ejenost 
sredstev  po treben  p rio rite tn i izbor predlogov za realizacijo (glede n a  raz
m erje strošk i in predvideni efekti).

Nagrajevanje je  urejeno  tako, d a  prejm e inovator ob sprejetju  ino
vacije pavšalno plačilo kot akontacijo, po realizaciji p a  vsako leto upora
be nadom estilo  glede n a  ustvaijene efekte, vendar največ 5 let za tehn ič
ne izboljšave, za paten te  p a  kolikor traja  zaščita,

V p riprav i je  tud i predlog, d a  bi sprem enili korekcijske faktorje, ki 
so odbitn i p ri izračunu nadom estila. Tako bi se skupna v rednost na
dom estil (p reračunana za zadnje tri m esece) dvignila n a  10 % ugotovlje
nega ekonom skega efekta.

Težko je  v nekaj besedah  obravnavati in opisati vse problem e in vsa 
področja te r  akcije, ki sm o jih  izvajali v p reteklem  obdobju. Trudili smo 
se, čeprav  ne vedno uspešno.

Pa vendar, če bi ob koncu leta 1987 želel ponud iti predlog program a 
dela za leto 1988, m oram  dodati vsaj še naslednje naloge: 

jgp- varstvo d ružbene lastn ine kot celote,
H r  spodbujanje vseh oblik in načinov odločanja, ki krepijo  položaj de

lavca sam oupravljalca,
■ jj- poseben  poudarek  inventivni dejavnosti,

-  pravočasno, kvalitetno in  razum ljivo inform iranje delavcev in o r
ganizacijske sp rem em be na tem  področju,

-  reševanje sporov in konfliktnih razm er,
-  zaostritev odgovornosti n a  vseh nivojih,
-  vse oblike varstva žena v Železarni Š tore in širše te r  d ružbena ak

tivnost žena,
W m  sprem ljanje in  obravnava sprem em b Ustave, Zakona o združenem  

delu in drugih  zakonskih predpisov, 
ifljl dopolnjevanje SSA v okviru DO z določili o vlogi in nalogah sindi

kata  in  nasploh novim i zakonskim i predpisi,
• :Vcr sprem ljanje d ružbenih  dogovorov, sam oupravnih  sporazum ov, 

pravilnikov in drug ih  aktov,
> krepitev  vloge sindikata n a  vseh nivojih znotraj DO in širše,
K  tekm ovanje kovinarjev,

-  sodelovanje z drugim i DO in DPO,
p jS  akcije in srečanja kolektiva Železarne Š tore in SOZD,
H E  reševanje socialne, zdravstvene in ostale prob lem atike upokojen

cev,
-  SLO in DS.
Uspešno delovanje sind ikata Železarne Š tore je vezano na določena 

finančna sredstva. Situacija n a  tem  področju  je  glede n a  zakonske p red 
pise in  naše železarske m ožnosti zelo nejasna. Vseskozi sm o izredno ra 
cionalno trošili sredstva  in tu d i v bodoče jih  bomo.

V endar sem  m nenja, d a  finančno ne sm em o okrn iti in zm anjševati 
aktivnosti sindikata in d a  m orajo biti sredstva za to dejavnost zagotov
ljena, saj kvalitetno delo sindikata, in to  vseh vrst dejavnosti (tudi rek rea
cija, kultura, iz le tn ištvo ...) , odločilno vpliva n a  počutje delavcev in s tem  
v zvezi tud i n a  boljšo produktivnost, zadovoljstvo in zavzetost p ri delu  te r  
na dobre  poslovne rezultate.

Upam, d a  bom o v letu  1988 vsi m ed seboj strpno, korektno a v svojih 
hotenjih  odločno, odgovorno in dob ro  sodelovali.

P redsednik  KOOZS ŽŠ 
Franulič Anton

Premiki v delovanju ZK
Minilo je  dobre  pol leta od  reorganizacije v v rstah  ZK ŽŠ. Za kakšen 

resnejši ob račun  uspehov in neuspehov je  to p rav  gotovo p rek ratko  ob 
dobje. Zato bi se ob tej priliki om ejili predvsem  n a  to, v kateri sm eri so 
šla naša prizadevanja in kakšni so naši načrti.

P redsedstvo K onference ZK je im elo v tem  času  8 sej, od  tega dve 
skupaj z ostalim i DPO. Največ časa sm o posvetili iskanju ustrezn ih  me
tod dela, organiziranju lastn ih  vrst in iskanju konkretn ih  ciljev in usm e
ritev za nadaljnje aktivnosti. Posebej je  v tem  sklopu vprašanj treb a  iz
postaviti prip rave n a  referendum  in oceno izida, ki je  bila narejena na 
skupnem  sestanku z DPO, te r p rip rave n a  program sko volilne konferen
ce ZK in problem sko konferenco ZK Železarne Štore. Od ostalih aktiv
nosti kom unistov Železarne Š tore je  treb a  om eniti še reorganizacijo v 
DSSS, ukinitev 0 0  ZK TOZD Plavž te r  izvedbo program sko-volilnih kon
ferenc po 0 0  ZK TOZD, ki so bile letošnje leto v veliki večini zelo dobro  
in z vso resnostjo  pripravljene. To daje slutiti, da bo v vrstah  članstva ven
darle  zapihal svež veter idej in  aktivnosti.

Iz navedenega se vidi, da sm o v zadnjem  obdobju  delali dokaj aktiv
no, iz še natančnejše analize zapisanega p a  tud i to, d a je  bilo dano  veliko 
pobud  in  idej za boljše in  učinkovitejše delo, ki pa žal še niso vse padle 
na p lodna tla.

V sm islu borbe za čim boljše delo načrtu jem o tud i aktivnosti za p ri
hodnje leto. Poleg n a  splošno zapisanih nalog, ki nam  jih  nalagajo p a r
tijski forum i in  vsakdanjost, kom unisti v Železarni Š tore načrtu jem o še 
dve pom em bni, in sicer organiziranje p roblem ske konference n a  nivoju 
naše delovne organizacije in  SOZD Slovenske železarne. Na nivoju delov
ne organizacije bom o spregovorili o bistvenih vprašanjih  razvoja Žele
zarne Š tore. Pri tem  p a  je  nedvom no odločilnega pom ena, da so v proces 
identifikacije problem ov in določanja ciljnih usm eritev  vključeni vsi tisti 
delavci, ki imajo znanje, voljo in  vpliv n a  realizacijo sklepov.

S problem om , kako p riprav iti p roblem sko konferenco, ki bo  rezul
ta t interesov večine delavcev Železarne, se ubadam o od  sam e ustanovne 
seje p redsedstva dalje, kajti zavedam o se, d a  res d obre  rezultate lahko da 
sam o m nožična akcija, torej skupni interes.



Pregled dela mladih  
Železarne Štore

Kot ponavadi ob koncu  le ta  večina delovnih organizacij, naj bo  to  v 
gospodarstvu ali negospodarstvu  in  p rav  tako tu d i družbeno-politične 
organizacije, prip rav ijo  pregled  poslovanja, dela, nared ijo  zaključek in 
sprejm ejo sm ernice za naslednje leto. Tako bi rad i tud i m i m ladi p rika
zali svoje delo v ¡stekajočem  se letu, iz katerega b i lahko poudaril, d a  je 
m inilo v obdobju , ki za m lade pom eni p rednost, živimo ravno naspro tno  
v obdob ju  izostren ih  pogojev gospodarjenja, tako v naši DO ko t v širši 
d ružben i skupnosti. G lavna p rob lem a sta  inflacija, ki n enehno  raste  in 
energija, ki postaja vse dražja in  s tem  tu d i proizvodnja. S talna in neus
tavljiva ra s t cen je  povzročila padec življenjske ravni, a  osebni dohodki 
m nogim  ne zagotavljajo več socialne in m ateria lne varnosti. Vse to  n a 
jbolj občutim o m ladi in  p a  m lade družine. Na drugi stran i sm o se našli 
v situaciji vse m anjšega in te resa  m ladih  za vključevanje in  delo  v m lad in
ski organizaciji, naj bo  to  v osnovni organizaciji ali p r i koordinacijskem u 
svetu Železarne Štore. Tako se je  m ladinska organizacija znašla v polo
žaju, ko se srečujem o s kadrovsko problem atiko, p rob lem i forum skega 
dela, z reševanjem  problem ov n a  področju  zaposlovanja, štipendiranja, 
reševanjem  socialnih in  stanovanjskih problem ov te r  podobno. S tem  ko 
se m lad inska organizacija ukvarja prem alo  s tem i problem i, p reveč p a  
sam a s seboj, jo  vse to  po tiska n a  stransk i tir, sk ra tka  v tak  položaj, ka
k ršnega si najbolj vneti nasp ro tn ik i m ladinske organizacije zunaj in  znot
raj nje želijo. Takšno početje po tem  m lade odbija, ne čutijo p o treb e  po 
organiziranju. ZSMS jim  posta ja  tuja, ne zaupajo več v n jeno  pom oč p ri 
reševanju  njihovih problem ov. Ob vsej tej p rob lem atik i se pojavlja vpra
šanje, kakšen je  naš položaj, ali vsi ti p rob lem i ne blokirajo razvoja in k re 
pitve m ladinske organizacije, ah  je  vsi ti p rob lem i ne potiskajo počasi in 
vztrajno n a  obrobje d ružbenega odločanja. To v neki m eri zavira uveljav
ljanje program skih  usm eritev  slovenskega in  jugoslovanskega m lad in
skega kongresa. Ko vse to  ocenjujem o, po tem  vidimo, d a  je  m esto  KS 
ZSMS v njej podobno. Naloge ZSMS so enake nalogam  vseh subjektivnih 
sil naše družbe. Znotraj teh  nalog p a  im a ZSMS tu d i posebne naloge. Te 
predstavljajo  reševanje tis tih  p rob lem ov in  vprašanj, ki jim  pravim o spe
cifičen -  družbeno-ekonom ski položaj m lade generacije. Na lanski volil- 
no-program ski konferenci sm o si zastavili za eno ključnih  nalog aktivnej
še vključevanje m lad ih  v sodelovanje sam oupravnega socialističnega sis
tem a. Vključevali sm o se v obravnave poslovanja v naši DO in SOZD SŽ, 
spregovorili sm o o zaposlovanju m ladih, o stanovanjski problem atiki. 
Veliko pozornosti sm o usm erili n a  vključitev pripravnikov  v delo OOZ- 
SMS, takoj ko pridejo  v DO in jim  pom agali p ri njihovem  delu. Prav tako 
sm o m nogo pozornosti posvetili kvalitetnejšem u delu  p ri izvrševanju 
p lanskih  ciljev v posam eznih  delovnih sredinah. Člani vodstev ZSMS se 
m oram o še posebej nenehno  izobraževati in  usposabljati. Oblike u spo
sabljanja in izobraževanja so raznovrstne: razgovori, sestanki, p redava
nja, sem inaiji, javne tribune, politične šole. Na tem  področju  sm o sode
lovali z drugim i družbeno-političnim i organizacijam i. Tako sm o se u d e 
ležili občinske politične šole, k ije  b ila  ap rila  v Zrečah. Pridružili sm o se 
akciji za pom oč družinam , ka terih  družinski člani so p rem inu li v feb ru ar
ski tragični nesreči v jek larn i in  jim  nam enili finančna sredstva  v višini 
280.000 din. Sodelovali sm o n a  prireditvi' ob p rihodu  štafete v Titovem 
Velenju, in sicer sm o im eli p redstavn ika na vseh tre h  okroglih mizah. 
Udeležili sm o se sem inarja  v ustanavljanju novih eno t d robenga gospo
darstva  in  okrogle m ize na tem o Ekologija, energija, varčevanje in  okrog
le m ize n a  tem o Položaj delavcev iz d rug ih  republik . Letos je  b ilo  nam reč 
praznovanje dneva m ladosti v d rugačni obliki, in  sicer tako, d a je  b ila  šta-

Prem iki v delovanju  ZK
(Nadaljevanje s 7. strani)

V zvezi s prob lem sko konferenco n a  nivoju SOZD lahko zapišemo, 
d a je  organizacija zaupana kom unistom  ŽŠ, vendar p a  je n jena realizacija 
v veliki m eri odvisna od aktivnosti kom unistov drug ih  članic SOZD.

Tem e za konferenco so bile na zadnjem  sestanku  sam o okvirno do
ločene, in sicer: k ritična ocena odnosov v naši družbi, ustvarjanje in  d e
litev dohodka te r  m etode dela Z K

Čeprav način  organiziranja dem okratičn ih  razprav  še ni povsem  ja 
sen, ZK n a  čelu s p redsedstvom  K onference delavcem  ŽŠ ponuja svoje 
organizacijske potenciale in  dob ro  voljo za delo in  p ričakuje m nožico po
b u d  in predlogov s stran i skup in  in  posam eznikov, tako glede najustrez
nejših  m etod  dela, kakor tud i glede vsebine za problem sko konferenco. 
Pri tem  ne sm em o dovoliti, da akcijo onem ogočijo razno provokatorji, ki 
vse kom uniste  enačijo s krivci za razne A grokom erce te r  tisti, ki z zaplot- 
niškim i razm išljanji ščitijo sam o svoje osebne in terese, kajti vedno bolj 
posta ja jasno, d a  bodo  izhod iz krize om ogočali p redvsem  znanje, svo
b odna  misel, dem okratičn i odnosi in nenazadnje tud i korajža, prvine to 
rej, ki so nam  bile v pretek losti tuje.

P redsednik  Konf. ZK ŽŠ 
U rbanc Alojz

feta m ladosti po  en  dan  v enem  kraju  regije, m ladi p a  so se n a  ta  dan  zb ra
li v tem  kraju, p ripravili tribune, okrogle mize, itd.

Glede cen  za letovanje v le tu  1987 sm o podpirali 50 % red n e  eko
nom ske cene letovanja v le tu  1987. P ripom be sm o im eli glede tega, ker 
p rem alo  m lad ih  p ride  n a  vrsto  v red n i sezoni v naših  kapacitetah. Zahte
vam o za naslednje leto sp rem em bo pravilnika, saj je  v p red lanskem  letu  
letovalo 24 m ladincev (nosilec letovanja) v starosti do 27 le t od skupaj 
559 nosilcev letovanja, ki so letovali v le tu  1986, kar znaša 4,3 % 25 nosil
cev letovanja p a  je  letovalo v sta rosti 27-29 let, tako d a je  m lad ih  bilo sku
paj 49 ali 8,9 %. To p a  je  občutno  prem alo, saj je m ladih v Železarni ena 
tre tjina  in  mislimo, d a  sm o zapostavljeni.

Sodelovali sm o v p rip ravah  na praznovanje 27. ap rila  in  H m aja te r  
sodelovali n a  m ajskem  srečan ju  m ladih, k ije  bilo n a  Jesenicah -  drugače 
rečeno  špo rtno  srečanje SOZD Slovenske železarne. Glede m ladinskega 
izleta, ki ga vsako leto o rganiziram o po po teh  NOB, sm o se letos odločili 
za tridnevnega v sm eri Š to re-T o lm in-B enetke in nazaj.

M ladinske delovne akcije predstavljajo  eno najbolj m nožičnih dejav
nosti ZSMS. V endar opažam o, d a je  za in teresiranost m ladih  za odhod  n a  
delovne akcije padlo. Ponekod p a  je  ravno  nasprotno: Zanim anje je  večje, 
a je  m ožnosti za odhod  n a  m ladinsko delovno akcijo manj, predvsem  za
rad i problem ov, ki lahko nastanejo  v proizvodnji. Letos so se m ladi iz že
lezarne udeležili m ladinske delovne akcije »Palic 84«, k jer je delala m la
d inska delovna b rigada Cvetka Jerin , ka tere  pokrovitelj je  v rsto  le t naša 
železarna. K om andat b rigade je  bil tud i iz železarne Štore; eden  teh  b ri
gadirjev, k i je  odšel n a  akcijo Palic 87, je  koristil celo svoj le tn i dopust. 
V okviru SOZD im am o tu d i svojo in te rno  brigado, ki dela n a  deloviščih 
SOZD. Na Ravnah je  b rigada pom agala p ri u re jan ju  rekreacijskega cen 
tra  Ivarčko jezero. V okviru SOZD sm o se udeležili tu d i m ladinske delov
ne brigade N orbert W eber, k ije  sestavljena iz m ladih  združenja č rne  m e
talurgije Jugoslavije. O rganizator brigade N orbert W eber je bila letos že
lezarna in  rudn ik  iz Vareša. B rigada p a  je  delala v tre tji izmeni, in  sicer 
n a  m ladinski delovni akciji n a  progi Zvornik-Tuzla. V okviru SOZD SŽ 
sm o se udeležili še 10. športnega srečanja m lad ih  č rne  m etalurgije, ki 
je  b ila  letos v Nikšiču. To ni bilo sam o špo rtno  srečanje, am pak  imajo 
taka srečanja širši pom en. Na tak ih  srečanjih  se m ladi seznanim o 
s proizvodnim i procesi v drug ih  delovnih organizacijah in  si jih  tu d i og
ledam o te r  seznanim o s proizvodnim i rezultati. Tako srečanje SOZD kot 
srečanje jugoslovanskih železarn nam  je služilo za spoznavanje m ladih, 
pogovor in izm enjavo m nenj o delu  m ladinske organizacije in  za sezna
njanje z njihovim  načinom  organiziranja. R edno sodelujem o na kvizu 
Tito -  partija, om ladina -  akcija in p a  tu d i n a  tem atski konferenci o p ro 
blem ih, ki tarejo  m ladinsko organizacijo. Na njej je  bilo izraženo globoko 
nezadovoljstvo nad  načinom  dela p ri izbiri za p redsedn ika ZSMJ, saj to  
negativno vpliva na razpoloženje v v rstah  m ladih  in  kvari n jen  ugled. Ob 
vsem  tem  sm o se m ladi vključili v obravnave poslovanja naše DO ko t tu d i 
SOZD SŽ.

M ladina ko t politična organizacija je  aktivno vključena p ri izdelavi 
ob ram bn ih  načrtov TOZD/DSSS in n a  nivoju DO. N aša ekipa se je  u d e 
ležila kviza n a  tem o »Tito ¡¡^revolucija -  mir« in dostojno zastopala našo 
DO. Prav tako sm o se udeležili pohoda  po  po teh  XIV. divizije.

V svojih sejah sm o pogosto obravnavali veliko prošenj za finančno 
pom oč organizacijam  in društvom  in se odločili za pom oč nogom etni eki
p i Železar, ki zastopa železarno v 2. ligi m alega nogom eta v celjski občin
ski ligi. V tej ekipi igrajo večinom a naši m ladinci. Odločili p a  sm o se za 
hum ano akcijo, da bi nekako pom agali m ladim  družinam  p ri nakupu  
ozim nice s k ratkoročn im  posojilom, vendar kasneje n a  to  ni bilo odziva.

N ovem bra sm o bili organizatorji srečan ja nekdanjih  m ladinskih ak
tivistov -  srečanja veteranov ob Slivniškem  jezeru, in to  n a  nivoju SOZD 
te r  organizirali okroglo mizo n a  m ladinsko tem o. Sedaj bom o im eli še vo
lilno program sko konferenco SOZD SŽ, n a  ka teri bom o izvolili novo vod
stvo. Po ključu naj b i postal p redsedn ik  ZSMS SOZD SŽ predstavn ik  m la
dinskih  v rst iz naše železarne. Prav tako so se v decem bru  odvijale p ro 
gram sko-volilne konference v osnovnih organizacijah ZSMS v naši DO, 
k jer so v p ren ek ate ri OO izvolili novo vodstvo.

V bodoče se bom o m orali bolj posvetiti vključitvi prip ravnikov  v 
delo OO ZSMS takoj, ko pridejo  v DO. Organizirali naj b i okrogle mize 
n a  tem e, ki jih  bodo  predlagale OO ZSMS in n a  katerih  bodo obravna
vani specifični p rob lem i m ladih. Poudarek  bom o dali n a  večje sodelova
nje OO ZSMS v DO in  njihovo kvalitetno delo v osnovnih organizacijah.

-  S talno bom o obravnavali stanovanjsko problem atiko  in zaposlova
nje, ki posta ja v sedanji težki družbeno-ekonom ski situaciji vse večji p ro 
blem  m lade generacije.

-  Podpirali bom o še večje vključevanje m ladih  v inovacijsko dejav
nost.

-  Prav tako bom o m orali m ladi strem eti po  čim kvalitetnejšem  op
ravljanju dela in  izvrševanju zastavljenih ciljev v posam eznih delovnih 
sred inah  te r  strm eti k čim  kvalitetnejšem u izobraževanju kadrov  ob 
delu.

Pri našem  delovanju nam  je bilo v pom oč sodelovanje s KPO. Čeprav 
sm o tu d i do  sedaj dobro  sodelovali z ostalim i DPO v delovni organizaciji, 
naj bi to  postalo  še boljše -  p redvsem  sodelovanje s sindikatom , d a  nam  
ne bi očital, d a  z delom  m ladinske organizacije ni zadovoljen. Saj bi tud i 
m i kom u lahko kaj očitali!

Javeršek B ranko



OB ZAKLJUČKU LETA  
SO SODELAVCI  
POVEDALI

MRAMOR ALOJZ -  delovodja na 
EOP I in II, Jeklarna

V le tu  1987 je bilo n a  začetku leta 
za jeklarje zelo pozitivno. Na kon
cu feb ruarja  nas je doletela nesre
ča s petim i žrtvam i in un ičena je  
bila konti naprava. To nam  je p ri
neslo 200 m ilijard izgube. Vse od 
nesreče naprej sm o si ves čas p ri
zadevali povečati proizvodnjo. Od 
ok tobra  naprej nam  je uspelo  dvig
niti proizvodnjo n a  raven začetka 
letošnjega leta in v m esecu novem 
b ru  sm o izdelali p reko  13.000 ton  
jekla, zato mislim, da bom o tu d i ob 
koncu leta dosegali u spešno  količi
no proizvodnje. V letošnjem  letu 
sm o poostrili nadzor in  varstvo p ri 
delu, imeli p a  sm o precejšnje teža
ve z raznim i zastoji in odpravljanji 
teh  zastojev; lahko rečem , da je  bil 
v jek larn i sam o en  rem on t uspešno 
opravljen. V prihodnje si bom o 
m orali v jek larn i prizadevati za iz
boljšanje kadra, k e r bom o le z bolj
šim kadrom  bolj produktivni. Gle
de izboljšanja tehnologije mislim, 
da so naše m ožnosti v usklajevanju 
časa m ed delom  peči in  tu  so naše 
rezerve. Prav tako rezerve obstaja
jo  v boljšem  in kvalitetnejšem  
vzdrževanju. Zavedam o se, d a  je  
nu jna kvalitetnejša proizvodnja in 
razm išljam o o vakuum ski in po- 
novčni tehnologiji. Če hočem o ek
spanzijo v tovarni, m oram o iti n a 
prej s tehnologijo n a  pečeh.

Od strokovnih  služb pričakuje
mo več inovacij za naše  delo, ker 
im ajo tam  čas in  bi se lahko vklju
čili v izboljševanje naše proizvod- 
nje.

Nova naprava za dodajanje zlitin 
po  žici se sedaj p roučuje in je  52. 
taka naprava n a  svetu. Ta naprava 
im a prednost, d a  varčuje p ri zliti
nah. S takim i tehničnim i novostm i 
bi sem o ra li ukvarjati strokovnjaki, 
ker nam  teh  novosti v proizvodnji 
precej prim anjkuje.

EZGETA PERO -  topilec na 
OEP I v Jeklarni

Za Jek larno je že vseskozi značil
no težko večizm ensko delo in p ro 
blem i z doseganjem  plana. V letoš
njem  le tu je  bii v jek larn i po n esre
či p riso ten  določen strah; prav  
tako nism o mogli vzpostaviti n o r
m alne proizvodnje, ker tr i m esece 
ni delala konti naprava. V zadnjem  
času sm o uspeli stvari izboljšati do 
te  m ere, da sm o v m esecu novem 
b ru  dosegli reko rdno  m esečno 
proizvodnjo. Čez celo leto sm o 
im eli p rob lem e z bakrom  in tud i to  
s e je  izboljšalo. Prav tako sm o v za
dnjem  obdobju  izboljšali kvaliteto 
našega dela, podobno im am o manj 
zgrešenih šarž. Glede nagrajevanja 
mislim, d a  b i jeklarji m orali b iti bo
lje p lačani in bi boljša stim ulacija 
vplivala n a  večjo kvaliteto in dose
ganje plana. Človek m ora  'pač iti za
dovoljen n a  delo in  iz »šihta«. Moje 
m nenje je: če bom o dosegali doho
dek, se m ora  to  poznati tu d i p ri OD 
delavcev. Prej sem  delal v m arti- 
n arn i in tam  smo im eli relativno 
boljše plače kot danes. V jek larn i 
m ora  b iti za ključna delovna m esta 
dovolj delavcev, saj se poleti poka
že prob lem  z zasedbo teh  mest.

Preveč se pojavlja določena urav
nilovka m ed jeklarji in ostalim i d e 
lavci in če se p ri naši proizvodnji 
doseže kvaliteta, m ora  b iti tud i ta  
nagrajena. K ar se tiče tehnologije, 
m oram o v jek larn i slediti tehno 
loškem u razvoju, d a  bi lahko bili 
konkurenčni. Mislim, d a  se doho
dek ustvarja z uvajanjem  novosti v 
proizvodnjo; tak  p rim er je  npr. na
prava za dodajanje ferozlitin in le 
tako se nam  odpirajo  perspektive 
in z dobrim  delom, tako z rokam i 
kot z glavo, bom o sposobni kvali
te tno  in varno delati.

ŠEGA EDI -  delovodja na konti 
napravi, Jeklarna

Letošnje leto je  bilo tako za jek 
larno  kot za celo železarno verjet
no eno najtežjih. V naši proizvod
nji p rihaja do izraža vedno bolj za
stare la  in iztrošena tehnologija. V 
železarski krizi V svetu se zapirajo 
bolj m oderne jeklarne, kot je  naša, 
ki proizvajajo kvalitetnejša in ce
nejša jekla. Zato bom o vsi skupaj 
m orali več nared iti n a  razvoju jek 
larstva v Štorah, tako z vložitvijo 
znanja kot tud i denarja. Brez tega 
je  nem ogoče pričakovati uspešno 
konkuriranje našega jekla dom a in 
v svetu. Tu gre za večje angažiranje 
strokovnih služb p a  tud i nas sa
mih. S trokovne službe m orajo p re 
vzem ati vedno večje obveznosti in 
tud i to  naj bi dajalo rezultate v p ro 
izvodnji. Zaradi zastarelosti in iz- 
trošenosti naših naprav  te r  velikih 
obrem enitev  pričakujem o več tud i 
od vzdrževanja.

Kljub vsem u mislim, d a  sm o re 
zerve sposobni izkoristiti, kar se 
m ora  pokazati p ri boljših poslov
n ih  rezultatih  in tud i p ri OD.

PLAHUTA MILAN -  delovodja 
proge Valjarne II

V sedanjem  času se v naši valjar
ni nahajam o p red  velikim p roble
m om  kvalitete. O prem ljenost n a 
šega TOZD je do tra jana in  posledi
ca tega je tud i slabša kvaliteta. 
Drug vzrok slabše kvalitete je  m a
terial, ki p rihaja iz jeklarne. Zaradi 
slabih gredic prihaja do  slabše kva
litete in  do  več izmečka. Naslednja 
stvar, k ije  kritična, je  vprašanje na

ročil. K er sprejem am o tud i m anjša 
naročila, prihaja do menjav progra
mov, ki so zelo pogoste in se izva
jajo včasih celo m ed tednom . V 
proizvodnji občutim o tudi to, da so 
obzidave peči zelo slabe, saj je  vča
sih ta  obzidava zdržala šest m ese
cev, sedaj p a  m oram o že po dveh 
m esecih obzidavo popravljati.

Valjarji se p ri svojem delu  zelo 
trudim o, saj delam o tud i m ed m a
lico in 10 m inu t do konca »šihta« in 
tako delavcem  težko razlagamo, da 
ob takem  delu  ni dohodka. Izguba 
je  po m ojem  v največji m eri odvis
na od  cen črne m etalurgije, ki so 
adm inistrativno določene. Od n o t
ranjih  vzrokov p a  je  im ela naj večji 
vpliv nesreča  v Jeklarni. Sm atram , 
da vseh teh  problem ov v Valjarni 
sam i ne m orem o rešiti, am pak m o
ram o problem atiko  Valjarne skup: 
no razreševati. Tako m orajo b iti za 
p rihodnje leto zagotovljena naro 
čila; prav  tako se m ora valjarni za
gotavljati kvaliteten vložek, da 
bom o lahko delali. Tudi naša in
vesticija se m ora  čim prej končati. 
Za doseganje teh  ciljev sč m orajo 
angažirati tako valjarji kot ostali 
delavci te r  vodilni naše DO. V vseh 
TOZD si m orajo prizadevati, d a  se 
izkopljemo iz krize.

SEBIČ LEOPOLD -  namestnik 
delovodje v Armaturni delavnici 
v Valjarni II

Za letošnje leto je najbolj značil
no, d a  im am o zelo razdrobljena na
ročila in  ko t posledica tega je, da 
m oram o pogosto m enjati p rogra
me. To pom eni za arm atu rno  de
lavnico izredno povečanje dela, 
kar zahteva od  vseh nas večjo an 
gažiranost. Drug problem , ki ga ču 
timo, je, da proizvodnja ni določe
na za m esec dni vnaprej, k ar je  bilo 
včasih norm alno, am pak m oram o 
spro ti stružiti kalibre in pripravlja
ti arm ature. Zaradi nujnosti m e
njav program ov m ed tednom  p ri
haja do zastojev, ki trajajo 8 u r  in te  
nep lan irane m enjave povzročajo 
nižjo proizvodnjo. Pri našem  delu 
nam  je  v izredno pom oč CNC 
stružnica, brez katere si takšnega 
tem pa dela, kot ga imamo, niti ne 
predstavljam o. V arm atu rn i delav
nici se m oram o v prihodnjem  letu 
p ri svojem delu posvetiti izdelavi
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čim boljših dovodov in odvodov 
valjam iških ogrodij, d a  bom o do 
segli večjo kvaliteto. V valjarni 
im am o n ap ram  ostalim  TOZD dis
ciplino n a  zadovoljivi ravni. Tudi v 
ostalih  TOZD m orajo poostriti d is
ciplino. P rav tako sm atram , d a  bi 
m orali b iti bolje stim uliran i za svo
je  delo tisti, ki s svojim delom  ne
p osredno  vplivajo n a  poslovne re 
zultate DO. K ar m e zaskrbljuje, je  
p redvsem  iz trošenost oprem e, n a  
kateri delam o v valjarni, saj v ob
stoječe naprave ne vlagamo veliko. 
K er v doglednem  času verjetno ne 
bom o dokončali investicije, b i m o
rali posvetiti večjo pozornost vzdr
ževanju te oprem e. Predvsem  bi 
m orali nared iti več n a  razvoju. Re
zultate v valjarni, in s tem  tud i do
hodek, p a  bom o ustvarjali, če nam  
bodo  zagotovljena naročila.

SELIČ EDI -  pooblaščenec za 
varstvo pri delu Valjarne II

Da se stanje v Valjarni poslabšu
je, je  po moje glavni vzrok to, k e r so 
obstoječa postro jenja že zelo iztro
šena. Na drugi stran i im am o o- 
p ravka z vedno hujšim i kriteriji za 
doseganje kvalitete. Tako so včasih 
bile to lerance n a  široko ploščate 
profile 0,4 ali 0,5 mm, sedaj p a  so 
0,15 do 0,20 mm. K er se v valjarno 
že leta ni vlagalo, sm o dosegli zgor
nji nivo kvalitete, ki jo  lahko daje ta  
tehnologija. Z velikimi n ap o ri de
lavcev še lahko dosegam o kvalite
to, ki jo  lahko prodajam o. Za kakš
no večjo ra s t kvalitete pa n i mož
nosti. Največ pričakujem o od nove 
investicije, ki bi m orala čim prej 
steči, tako d a  bi lahko nove proiz
vode plasirali n a  trg  kovaške in
dustrije. P repričan sem, d a  sm o s 
kadrom , s katerim  razpolagam o 
(samo kvalificirani valjarni z 2 ali 3- 
letno poklicno šolo), sposobni n a  
novi investiciji dati zelo do b re  re 
zultate. Za novo investicijo im am o 
že pripravljeno kom pletno posa
dko in ni bojazni, d a  valjarji ne bi 
zmogli osvojiti m odernejše tehno 
logije. Večino časa preživim  m ed 
delavci, m ed katerim i je  čutiti 
m nogo zaskrbljenosti za naše OD, 
saj vemo, če ne bo dohodka, tud i 
ne bom o imeli kaj deliti. S prašuje
m o se, kaj bo  z naročili. V GN, ki ga 
bom o sprejeli, se bom o obvezali za

.«

izvršitev naše proivzodnje, prav  
tako p a  se m orajo tud i d rugi obve
zati, d a  bodo prispevali svoj delež k 
realizaciji le-te. K ar se pogojev dela 
delavcev v valjarni tiče, mislim, da 
sm o m arsikaj izboljšali, čeprav  se 
m nogo več n e  d a  narediti, k er ni fi
nančnih  sredstev.

VERBIČ STANE -  tehnolog v 
Valjarni I

V prvem  polletju  v našem  TOZD 
nism o čutili posebnih  težav, kar 
kažejo tud i rezultati poslovanja 
tako količinsko kot kvalitetno, čep
rav je  bilo v kvaliteti zaznanih n e
kaj negativnosti.

V sep tem bru  sm o bili nekako 
nepriprav ljen i n a  pojavljene p ro 
blem e z naročili. Tako je  bil ta  m e
sec za nas prelom en. V bistvu im a
m o večje organizacijske in  tehno 
loške m ožnosti za uspešnejše delo, 
vendar se m oram o prilagajati sta
nju naročil, ker jih  n i dovolj. Tre
n u tn a  situacija n i vzpodbudna n a  
tem  področju.

.Za naslednje leto  nas sprem lja 
bojazen, kako bom o startali. Plani 
so nam reč, tako p ri nas kot v d ru 
gih TOZD, am biciozno zastavljeni 
zaradi nadom estne proizvodnje ob 
ukinitvi plavža. Uspeli bi, sam o če 
bo dovolj naročil.

P roblem  je  tud i izvoz. Leta nazaj 
je valjarna več izvažala. P roblem  je 
v tem, da im am o slabšo kvaliteto 
za vse večje zahteve kupcev. Tako 
letos izvoznega p lana  ne bom o do
segli. Pozna se n am  izpad naročil iz 
Italije (d robno  ploščati profili).

Na izvoznem področju  bodo  po 
treb n i še posebni napori za zago
tavljanje boljše kvalitete, za kar pa 
žal nism o najbolje tehnološko op 
rem ljeni. Ugotavljamo tudi, da sm o 
od sep tem bra naprej nekako p re
cej sprem enili tradicijo  razm išlja
nja v n ašem  TOZD. Bolj sm o p rila
godljivi, elastičnejši, več je  sp re
m em b proizvodnih  program ov.

Priso tna je  tendenca, d a  b i va
ljarna skušala zvečati delež spe
cialnih profilov, k e r m enim o, d a  bi 
tu  verjetno lahko še zagotovili eko
nom ičnost v poslovanju. Cene teh  
specialn ih  profilov se nam reč d ru 
gače form irajo. Na področju  spe
cialnih profilov letos n e  bom o do 
segli p lana (plan je  okrog 5000 
ton), razveseljivo p a  je, d a  se čutijo 
določeni pozitivni prem ikli v in te
resih  naročil. O dpirajo se m ožnos
ti, d a  bi se količina naročil v na
slednjih letih še povečala.

Ob opažanju vzdušja m ed delav
ci TOZD Valjarne I se vidi, d a  so za
skrbljeni zaradi p rem alo  naročil, 
sicer p a  je  delovni elan m očno p ri
soten.

RIBIČ MARJAN -  izvlačilec iz 
stroja za koničenje, Jeklovlek

Do sedaj sm o n a  koničen ju  imeli 
dovolj dela, v zadnjih 14 d neh  p a  
tu d i za nas n i bilo dovolj dela. Šli 
sm o dela t n a  peskanje. To p re d 
stavlja zam e precejšnjo  sp rem em 
bo, saj sem  p ri stro ju  za koničenje 
delal 16 le t in  v pretek losti nisem  
bil p restavljen  n a  d ruge stroje. Z 
delom  in vodstvom  v jeklovleku 
šem  zadovoljen in upam , d a  se bo 
v prihodn je p rodaja  odprla, saj si 
kljub težkim  delovnim  pogojem  
(vročina poleti) želim  to delo  še na
prej opravljati. Za Železarno upam , 
d a  se bom o izkopali iz izgube, za 
katere  je  osnovni vzrok vprašanje 
prodaje. Pri tem  je  verjetno važno, 
ali se bo  n a  svetovnem  trgu  pove
čalo povpraševanje. Zavedam  se: 
če ne bo  dela, tud i ne bom o mogli 
zaslužiti. Ob tem  ni prav, da na Ko
sovu in v M akedoniji stojijo nove 
tovarne in prav  bi bilo, da sam i p o 
skrbijo za svojo proizvodnjo, tako 
da bodo  delali in n e  sam o čakali n a  
pom oč. Tiste tovarne, ki sm o jih  
tam  naredili, m orajo dajati družbi, 
ne p a  sam o od nje zahtevati.

GORŠAK STANE -  vodja Arma
turne delavnice

Za poslovanje v TOZD, m enim , 
da dobro  poteka; da nas pesti po
m anjkanje naročil, p a  je  tako zna
no. Delovno vzdušje m ed sodelavci 
je v redu. Želimo si, da b i bilo v p ri
hodnjem  le tu  dovolj dela, d a  bodo 
delovni uspeh i in rezultati takšni, 
da nam  bodo  zagotavljali čim  bolj
še osebne dohodke.

PAJK IVAN -  lužilec, Jeklovlek
V letošnjem  le tu  se v jeklovleku 

srečujem o s precejšnjim  pom anj
kanjem  dela, ki je  posebej p riso tno  
v zadnjem  času. Ni nam reč naročil. 
To m e najbolj zaskrbljuje. Glede 
svojega dela  lahko rečem , d a  sicer 
ni fizično n apo rno  -  n a  to  delo  sem  
bil prestavljen  kot invalid iz Valjar
ne I, kljub tem u pa je na m ojem  de
lovnem  m estu  slab zrak  (zaradi 
kislin). V lužilnici sm o veliko n are 
dili; vemo, d a  se v Trženju trudijo, 
da bi našo  proizvodnjo prodali. 
Tudi vzdrževalci se trudijo , d a  po 
pravljajo, in tudi predpostavljeni de
lajo, kar m orejo za večjo proizvod
njo. V endar, če ne gre prodaja, je  to 
velik problem . Z OD sem  tren u tn o  
še kar zadovoljen. V prihodnjem  
letu bo verjetno še slabše in  najbrž 
nas bodo  spraševali, ali im am o kaj 
delati in p ri tem , ali nas rabijo  ali 
ne. S tarejša generacija se bolj boji
m o za delo in  se tud i bolj p rizade
vam o kot mladi.

JEVŠNIK PETER -  vodja proiz
vodnje valjev, VODEB JOŽE, 
vodja talilnice, KOSTADINOV 
CVETAN, tehnolog, vsi iz Livar
ne I, pa takole razmišljajo:

Ocenjujemo, d a  sm o v TOZD kar 
uspešno  poslovali. O perativni p lan  
po sedanjih  pokazateljih kaže, d a  
ga bom o dosegli.

V začetku leta sm o im eli težave z 
ruskim  program om . Sodeč po 
enajstm esečnih  rezultatih , gleda
m o v kum ulativi, lahko predvide
vamo, d a  bodo ti višji od planira- 
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nih. O cenjujem o tudi, da je p ro 
duktivnost višja od planirane. Tudi 
p rodajne cene v devetih  m esecih 
so bile dosežene višje od pričako
vanih. O stanek čistega dohodka bo 
zaostal od  načrtovanega, k er porab
ljena sredstva presegajo planirana. 
Obveznosti navzven so nam reč viš
je. D odatni negativni vplivi, ki so 
nas sprem ljali, so tud i neustrezen  
aso rtim en t proizvodnje.

Izm eček je  v okviru planiranega, 
izpleni bodo tako višji od  planskih.

In  kako v naslednjem  letu?
Že sedaj se žal čuti upadanje na

ročil. Že v tem  letu delam o del p ro 
izvodnje za naslednje leto. G lede 
n a  to  sm atram o, d a  im am o preveč 
delovne sile. Število zaposlenih se 
povečuje, naročil p a  prim anjkuje 
tako p ri valjih ko t p ri sivi in nodu- 
larni litini. Upamo, d a  bom o inves
ticijo za centrifugalno vlivanje va
ljev uresničili.

Že letos ob 29. novem bru  je bilo 
planirano, d a  se to  relalizira, ven
d ar je p rišlo  zaradi ukinitve proiz
vodnje n a  plavžu do drug ih  načr
tov. Ob inform aciji, d a  bom o p re
nehali s proizvodnjo n a  plavžu, 
sm o se odločili, d a  naprave za cen
trifugalno vlivanje valjev p rem esti
m o v p rosto re  plavža. Tako se bo 
vse skupaj zavleklo za eno leto. Po
leg tega je investicija pogojena z ve
likimi stroški.

Težko je  oceniti u spešnost po 
slovanja celotne delovne organiza
cije v tem  izredno težkem  jugoslo
vanskem  položaju. Čuti se angaži
ranje in  prizadevanja novega vod
stva delovne organizacije, saj v tej 
krizni situaciji le še nekako »vozi
mo«. M oram o pa im eti p red  seboj 
misel, d a n e  bi več zapirali obratov, 
saj, dokler se bo  nad  Š toram i kadi
lo, ne bom o lačni.

ŠLATAU JOŽE-delovodja v jed- 
ram i livarne valjev, kokil in me
talurške litine

V tem  le tu  sm o im eli veliko težav 
zaradi pom anjkanja naročil. V p r 
vem  polletju  je  b ila  fo rsirana višja 
proizvodnja glede n a  predvideno 
investicijo za centrifugalno vliva
nje valjev. Im eli sm o dokaj visok iz
m eček p ri rusk ih  valjih. Ti m orajo 
biti nam reč brezh ibno  izdelani, to 
pa nam  zaradi slabih  m aterialov ni 
uspevalo.

V zadnjem  kvartalu  je  čutiti po
m anjkanje naročil predvsem  pri 
težjih valjih.

Ža prihodn je leto je  težko napo
vedovati situacijo ob že sedaj zna
nih dejstvih. P roblem  je, da nim a
m o n a  Splošno gledano pravih kva
litet, ki jih  je m ogoče plasirati n a  
svetovnem  trgu. Za TOZD Livarno 
I in  celotno DO je velik up  predvi
dena nova investicija za cen trifu 
galno vlivanje valjev; če p a  ostane
m o ob tem, kar im am o sedaj, ob
staja bojazen, d a  ne bom o konku
renčni n iti n a  dom ačem  trgu.

NOVAK FRANC -  strojnik na 
AFL, Livarna II

Ko je AFL začela delati, so v za
četku bili precejšnji problem i. V 
zadnjem  času je  proizvodnja na tej 
liniji dob ro  stekla. Tudi vzdrževal
ci so se naučili, tako da, ko p ride  
do napake, jo  h itro  odpravijo. Za 
ves kader, ki dela na tej liniji, lahko 
rečem o, d a  je proizvodnjo osvojil. 
Problem i p a  so še s ta lino in s p ri
pravo peska. Prav tako p redstav lja 
ozko grlo čiščenje naših  odlitkov, 
k a r se kvalitete dela tiče, se je  ta  
m očno izboljšala. Tudi težina dela 
se je  izboljšala, razen p ri odstavlja
nju ulitkov iz stresalne rešetke, 
kjer je  bilo planirano, d a  bo odvod 
m ehaničen; tu  še obstaja težko fi
zično delo. K akor vem, je  p redvi
dena rekonstrukcija  tega dela de
lovnega procesa. Glede poslovanja 
livarne stro jne litine lahko rečem , 
da sm o delali celo letošnje leto z iz
gubo, vendar se to  stanje izboljšu
je. Boljše poslovanje se m ora kaza
ti tu d i p ri OD. V prihodnjem  letu 
bom o n a  naši liniji ustvarjali še 
več, saj im a stroj veliko možnosti. 
Če p a  bi bistveno hoteli povečati 
proizvodnjo, bi m orali odpraviti 
ozko grlo dela  kupolk in priprave 
peska. Pri našem  delu  pričakujem  
predvsem  izboljšanje kvalitete 
dela, in  to  je naloga vseh nas. Na 
splošno mislim, da so cene livar
skih izdelkov prenizke, saj je v li
varski proizvod vloženo veliko ži
vega dela in d rug ih  stroškov. V p ri
hodnjem  le tu  se bom o verjetno iz
kopali iz izgub. Ta cilj m oram o do
seči skupno  z vodstvom , od k atere
ga v tem  tren u tk u  veliko pričakuje
mo.

STOJAN IVAN -  delovodja čis
tilnice, Livarna II

Presenečen sem  bil, d a  lahko av
tom atska form arska linija tako 
kvalitetno dela, ni p a  se p ri tej in
vesticiji dovolj gledalo n a  delovni 
proces p red  AFL in za njo. Res je, 
da je bil nabavljen nov čistilni 
stroj, vendar ta  ne daje takšnih re 
zultatov, kot pričakujem o. Prav 
tako je  ozko grlo brušen je in odbi
janje ulitkov. Cilji so za čistilnico 
previsoko postavljeni in težko sle
dim o proizvodnji na AFL. Ko ugo
tavljam o poslovanje Livarne II, po 
zabljam o velikokrat n a  dejstvo, da

dobim o iz vsake tone taline približ
no 55 % izplena. Izpadejo livni in 
napajaln i sistemi, im am o p a  tudi 
približno 11 % izmečka. Za nodu- 
larno  litino je  značilno, d a  se po k r
čenju približuje značilnostim  jek- 
lolitine, zato so p ri njej slabši izple
ni. Res je, d a  sm o v zadnjem  času 
izmeček zm anjšali pod 10 %, prej 
sm o ga n a  sta rih  strojih  imeli celo 
16 % . V čistilnici bom p zelo težko 
m odernizirali delo pri odbijanju, 
ker se dela  p reko  20 pozicij n a  dan. 
Zato bo tu  še naprej po trebno  tež
ko fizično delo. Pri tem  je  prob lem  
z delavci, ki nočejo ostati n a  teh  de
lih. Im eli sm o prim ere, ko so prišli 
iz d rug ih  obratov  pom agat p ri čiš
čenju, vendar nihče po enem  ted 
nu  ni ho te l ostati zaradi težkega 
dela. Uspeh takih pom oči iz drugih  
TOZD je bil polovičen. Pomagali so 
nam  sam o delavci iz neposredne 
proizvodnje, iz p isarn  p a  ni bilo no 
benega. Č istilnica Podplat pozitiv
no odigrava svojo vlogo p ri reševa
nju naših  problem ov v zvezi s čiš
čenjem. V zvezi s poslovanjem  v 
prihodnje mislim, da bo livarna 
glede n a  to, koliko kvalitetnih u lit
kov izdela, m orala b iti pozitivna, 
ob tem  bo po trebno  izboljšati p ro 
dajo naših izdelkov, izločiti iz p ro 
gram a pozicije, ki niso rentabilne, 
zahtevati boljša vzdrževalna dela, 
znotraj TOZD p a  doseči večjo teh 
nološko in delovno disciplino. Na
slednjo stvar, kam or m orajo biti 
u sm erjena naša prizadevanja, 
m ora  predstavljati boljši izplen z 
racionalizacijo livnih in napajalnih 
sistemov, d a  bom o iz taline dobili 
več čistih ulitkov. Za režijo, ki jo  
plačuje livarna, mislim, d a  je  p re 
velika  Prav tako je  previsoko po
stavljen p lan  za leto 1988, ko se 
predvideva proizvodnja 10.500 ton, 
kar je 1500 ton  preveč, saj peči da
jejo sam o 70 ton  dnevno. Ob 55 % 
izplenu se ta  plan ne izide. M ožnos
ti so predvsem  v boljšem  izplenu 
in serijski proizvodnji. Mislim, d a  
bi se z boljšim  stim uliranjem  in ob 
ustreznih  drugih  pogojih lahko 
približali 9500 tonam .

HRIBERNIK ALOJZ -  orodjar, 
MO

Moje delo  je  takšno, d a  se vedno 
nekaj sprem inja. V o rod jarn i stre
m im o za tem, d a  bi vedno bilo kaj 
boljše narejeno. Ta prizadevanja se 
pozitivno odražajo tud i p ri delu  ce

lotnega TOZD. Kar se tiče poslova
nja TOZD, mislim, d a  bi m orala biti 
večja povezava m ed nam i in p ri
pravo proizvodnje. Zaradi kratkih 
stikov m ed pripravo in TOZD to 
občutim o tud i v proizvodnji. Pri
prava bi m orala biti sestavni del 
TOZD, tako d a  bi bili tud i p ri OD 
odvisni od TOZD. Glede kolektiva 
o rod jarne lahko rečem , d a  ni m ed
sebojnih problem ov. Zavedam o se, 
d a  so orodja osnova dobrega dela 
našega TOŽD. Ob tem  me m oti to, 
d a  delo orodjarjev v železarni ni 
dovolj cenjeno, saj je: prvič, to  delo 
osnova nadaljnjega proizvodnega 
procesa in drugič, to  delo zahteva 
veliko znanja in fizičnega dela.

Glede delovnih pogojev, ki jih 
im am o v aneksu MO, sm atram , da 
so ti p ro sto ri pozimi preslabo og
revani in d a  bi p ri vseh strojih  in 
ročnih  obdelavah bile po trebne 
talne podloge, k er so tla zelo mrzla. 
K ar se tiče poslovanja celotnega 
TOZD, bi m orali biti delavci bolje 
seznanjeni s tem, kako poslujemo, 
d a  bi lahko tud i s stran i delavcev 
lahko prišli predlogi za izboljšanje 
poslovanja.

VREČAR ALB IN-delovodja ob
delave litine, MO

Pri obdelavi litine im am o p ro 
blem e z dobavam i ulitkov iz livarn. 
V času, ko je  bila livarna v rekon
strukciji, sm o tud i p ri nas kasnih z 
realizacijo proizvodnih planov. 
Čudi nas, d a  p ri dobavah iz livarn 
nim am o nobenih  prednosti, kljub 
tem u da sm o v livarno vlagali, po 
drugi stran i p a  se obdelani ulitek 
dražje p rodaja kot surov ulitek. 
S trojni park  na litini je  iztrošen in 
mislimo, da bi ga bilo po trebno  
bolj ažurno obnavljati. Amortizaci
jo  dajem o v druge obrate, sami pa 
stagniram o. Ko se nam  kvarijo 
stroji, n im am o nadom estnih  kapa
citet in zato bi m oralo vzdrževanje 
te  stroje hitreje popravljati, ker 
nam  to pom eni izpad proizvodnje.

V prihodnjem  letu je najvažneje 
to, d a  kom erciala p ridob i kupce in 
da si zagotovimo delo. Zavedamo 
se: če ne bo dela, ne bo dohodkov. 
Pri tem  vemo, da bom o v takih pri
m erih  najprej prizadeti p ri OD v 
TOZD, kar p a  ni prav, saj bi m orale 
biti službe bolj povezane z usodo
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TOZD. V MO nas skrbi, kaj bo  z 
nadom estno  proizvodnjo za izpad
li rusk i p rogram  v prihodn jem  
letu. Poleg tega p a  vemo, d a  je še 
cel kup  nejasnosti za leto 1988, saj 
se zakoni in cene tako h itro  sp re 
minjajo, da se jim  v TOZD ne m ore
m o prilagajati. Zaradi tega mislim, 
d a  b i ko t osnovno v d ružbi m orali 
u red iti gospodarsko  politiko, d a  bi 
lahko norm alno  poslovali. V TOZD 
se čutim o p ri OD zapostavljeni. 
Kvalificirano kovinarsko delo je 
prenizko vrednoteno  v prim erjavi 
z drugim  delom  v m etalurgiji žele
zarne. M oti m e tud i to, d a  se različ
no tre tira  nekoga, ki je  30 let delal 
v železarni, vm es za kakšno leto 
odšel v drugo  DO in se vrnil, od  tis
tega, ki je  neprek in jeno  delal v že
lezarni; to  m islim  d a  ni prav. Skraj
n i čas je, se za vse zaposlene uvede 
evidentiranje delovnega časa s p o 
močjo reg istrirn ih  ur. Predvsem  
p a  je v Železarni p o treb n o  zaostriti 
odgovornost za lastno delo od v rha 
navzdol.

ZAVŠEK IVAN -  delovodja v 
Žerjavnem oddelku

Ocenjujem, d a  sm o v žerjavnem  
oddelku  v tem  letu dobro  delali. 
Posebnih težav nism o imeli. Je p a  
m ed sodelavci občutiti večkrat n e
zadovoljstvo, p redvsem  ob izplači
lu osebnih  dohodkov.

GAJŠEK ALOJZ, dipl. ing. -  raz
iskovalec na področju plastične 
predelave in mehanske obdela
ve jekla v hladnem, RRI

G ospodarska recesija n a  p o d 
ročju  č rne m etalurgije, ki je  zajela 
razviti svet že p red  leti, je sedaj za
je la  tu d i našo deželo. Tako se teža
ve (plasiranje naših  izdelkov n a  
trg, cene, stroški) n a  področju  črne 
m etalurgije stopnjujejo. K er je  ta  
veja gospodarstva velik porabn ik  
energije in  osneževalec okolja, se 
je  tud i odnos politikov in p red 
vsem  ekologov do  črne m etalurgi
je  precej sprem enil. Tako ni več 
pričakovati toliko razum evanja za 
nastale težave kot v preteklosti. 
Tudi v Železarni Š tore so se gospo
darske razm ere glede n a  prejšnja 
leta precej sprem enile. Kaže se po 
m anjkanje naročil in vedno več 
reklam acij naših proizvodov. Mini
li so časi, ko so kupci »jokali« za 
jeklo  ne glede n a  kvaliteto, sam o 
d a  so ga dobili. Ce sm o lahko do se
daj kolikor toliko b rezskrbno  žive
li, sedaj več n e  bom o mogli. Najti 
bom o m orali takšne program e, ki 
bodo kvalitetni, tržno zanimivi in

ekonom sko upravičeni. Seveda p a  
je  tre b a  nu jno  našo  m iselnost o 
vedno večjih količinah sprem eniti.

Na področju  vlečenega in  b ru še 
nega jek la v Železarni Š tore so se 
razm ere že toliko zaostrile, d a  osta
jajo p ro ste  kapacitete n a  vlečnih 
strojih. Vzrok tem u  je  zm anjšan 
obseg proizvodnje predelovalcev 
jek la in vedno večje konkurence 
ostalih  železarn n a  tem  področju. 
V endar se ugotavlja, d a  so p o treb e  
po vlečenih specialnih profilih  še 
velike. Zato je  to  področje lahko še 
kako tržno  zanim ivo za Železarno 
Štore.

Zatorej je  razvoj perspektive vle
čen ih  jekel v Železarni Š tore p re d 
vsem  v kvalitetn ih  specialn ih  p ro 
filih. Na tem  področju  im am o 
p red n o st p red  ostalim i, ker veliko 
specialnih profilov že proizvajam o, 
d rugi p a  so šele n a  začetku. To po 
m eni, d a  im am o že veliko oprem e 
in  znanja, vendar so še p o treb n a  
m anjša investicijska vlaganja v do 
ločeno vrsto  oprem e, razvoj vseh 
ostalih  sprem ljajočih dejavnosti in 
p redvsem  agresivna tržn a  politika 
p ri iskanju novih proizvodov. Tako 
bi bilo po treb n o  v Jeklovleku po
leg še več tehničnega znanja in  teh 
nološke discipline izboljšati reza
nje in  em baliranje vlečenih profi
lov. Istočasno b i bilo po treb n o  in
vestirati v napravo  za h ladno  valja
nje, d a  b i bili sposobni zagotoviti 
dovolj kvalitetne vlečene profile. 
Seveda kvalitetnega p rem ika v os
vajanju in  proizvodnji novih za
h tevnih  specialnih profilov brez 
razvoja vseh sprem ljajočih dejav
nosti ni. Zato je  po trebno:

-  zagotoviti kvalitetno konstan t
nost p redprofilov  iz valjam  (odš- 
kajevalna naprava v Valjarni I);

-  zagotoviti kvalitetno term ično 
obdelavo;

-  zagotoviti kvalitetno sprem lja
nje faz predelave (nujno je  treb a  
im eti koo rd inatno  m erilno  n ap ra 
vo, ki je  Železarna Š tore nima);

-  doseči boljšo kvaliteto od 
p redp isane po  JU S-standardih.

Sam o n a  takšen način, d a  izpo
polnim o znanje, oprem o, zagotovi
m o kvaliteto v vseh fazah proiz
vodnega procesa, od nastanka jek 
la  do  končnega proizvoda, bom o 
sposobni proizvajati kvalitetne vle
čene proizvode. In  če to uspem o, 
po tem  se nam  ni tre b a  bati za pla
siranje svojih izdelkov n a  trg. Kajti 
danes je  p rem alo  proizvajati izdel
ke sam o v kvaliteti, ki jo  p red p isu 
jejo standard i. Uspel bo  tisti, ki bo 
lahko proizvajal nekaj boljšega. 
Mislim, d a  sm o za to  sposobni.

Na področju  brušenega jek la gre 
razvoj v sm eri vedno večje zahtev
nosti po  točnosti obdelave v to le
ranc i h  9 in celo h 7. D ruga značil
nost je, da se v svetu konkretno  
b rušeno  vzm etno jeklo zam enjuje 
z luščenim . Ne za eno in  n e  za d ru 
go tren u tn o  v Železarni Š tore nis
m o oprem ljeni. Zato je  nu jno  po 
trebno  investirati v b rusiln i stroj, 
ki bo  om ogočal večjo stopnjo na
tančnosti obdelave. Za izdelavo 
vzmeti s progresivno karak teristi
ko in  ostalo luščeno jeklo p a  bi bilo 
po treb n o  investirati še v luščilno 
glavo, kajti sam a linija že obstaja.

Poleg razvoja n a  področju  vleče
nja in b ru šen ja  bi m orali razm išlja
ti tu d i v sm eri, da b i vlečene in b ru 
šene profile, ki ne zahtevajo velike 
stopnje nadaljnje predelave, do
končno obdelali v Železarni in 
tako na trg  p lasirati končni proiz
vod.

Naše nadaljnje delo je  resn ično  
odvisno od razvoja in sposobnosti 
v osvajanju in proizvodnji kvalitet
n ih  izdelkov.

Razgovore opravila 
Tomažin Ana 

in  P ungartn ik  Oto

EKOLOŠKA SANACIJA VOGLAJNE
Varstvo okolja, in  s tem  tud i po toka Voglajne, je b ila  zadnja leta de

lavcem  Železarne Š tore dokaj pom em bna naloga. Tehnologija se je  eko
loško posodabljala z gradnjo  čistilnih naprav, fo rm irana so b ila  ustrezna 
delovna m esta  s funkcijo razreševanja ekološke problem atike. O bčasno 
p a  je  kljub tem u  prihajalo  do izpustov škodljivih snovi, ki so im eli za po
sledico pogine rib. Vzrok takšn ih  dogodkov je  povsem  subjektivne n ara 
ve, ozirom a m alom arnost posam eznih  delavcev. Seveda ob tem  ne gre 
p rezre ti vloge kanalizirane Voglajne od  Š to r do Celja, n a  kateri je  p o ru 
šen celotni ekosistem . Način h id ro  tehnične izvedbe regulacije z uporabo  
ravnih linij, b rez u strezn ih  zadrževalnikov za povečanje vodne m ase in 
aeracijskih stopenj, je  povzročil h iter, vendar enakom eren  p re tok  vode 
te r  d rastično  znižanje e lem en tarne sam očistilne sposobnosti vodotoka. 
Ob takšn ih  razm erah  p a  je  evidenten  večji obseg onesnaževanja in  s tem  
tud i večje ekološke škode.

Da bi vsaj delom a zm anjšali obseg škod n a  vodnem  življu in  izboljšali 
sam očistilne sposobnosti te r  ihtiološke pogoje vodotoka, sm o v letu  1987 
n a  reguliranem  sek torju  Voglajne od Š to r p ro ti Celju pristopili h  gradnji 
aeracijskih stopenj. Te gradim o iz odsluženih železniških betonsk ih  p ra 
gov n a  30 do 100 m etrov  vodne poti, v odvisnosti od p ad ca  terena. Nekaj 
je  že zgrajenih in te so uspešno, z m ajhnim i korekcijam i, p resta le  fazo tes
tiran ja visokih voda, niso p a  izostali tud i načrtovani rezultati njihove 
funkcionalnosti glede prezračevanja vode in  ribištva. Res gre sicer za re 
lativno k ratko  obdobje, toda že v tem  času  sm o ob isti ali večji onesna
ženosti vodotoka, z m eritvam i vsebnosti kisika, pH  vrednosti in p rozor
nosti te r  vizualnim  preg ledom  sestave ben tosa  ugotovili b istvene p rem i
ke v kvaliteti vode. Z aradi enostavnega -  neprofesionalnega in 
nekom pleksnega p ris to p a  ne izpuščam o m ožnost vprašljivosti dobljenih 
rezultatov. V sekakor p a  ne gre za ekstrem ne odm ike, k ar dokazuje ob 
ču tno  povečana populacija vseh vrst rib, m ed njim i so posam ično tu d i 
občutljivejše po točne postrvi.

Dobljeni rezu ltati narekujejo nadaljevanje del ozirom a izgradnjo 
prelivnih  pragov vse do Celja. Seveda ob tem  ne m orem o m im o tega, d a  
gre za fizično izredno težko delo. En sam  železniški betonsk i p rag  teh ta  
okoli 275 kg, za izgradnjo ene  stopnje p a  jih  je p o trebno  p renesi z b režine 
in  jih  položiti p rečno  v vodotok k ar 12. Kljub mehanizaciji, ki jo  daje kot 
pom oč TOZD Transport, se bo  delo  zavleklo v drugo polovico leta 1988. 
Vsi ti n apo ri p a  bodo  povrnjeni Železarni Štore, Ribiški d ružin i Voglajna 
in  širši d ružbeni skupnosti, le posam ezni delavci se bodo m orali ekološ
ko osvestiti, d a  ne bo več prihajalo  do  izpustov škodljivih snovi.

M ilan Š traus

Ribiči, ob pomoči delavcev in mehanizacije TOZD Transport, gradijo aera- 
cijske stopnje za delno ekološko sanacijo potoka Voglajne
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